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Светлана кАЛИНкИНА

Падпісацца на «Народную Волю» можна ў любы дзень у любым паштовым 
аддзяленні ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

РЭДКІ ВЫПАДАК

ПАДЛІЧЫЛІ…

СПЕЦЫЯЛЬНЫ РЭПАРТАЖ

ПАЛІТКУХНЯ

КРЫМІНАЛ

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
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ЗВОНОК 
В РЕДАКЦИЮ

ЗДАРЭННІ

У Мінску таксі пратараніла «Таёту»
Здарэнне адбылося 

ўчора каля 8.20 
раніцы, паведамляе 

ДАІ ў сваім 
тэлеграм-канале.
35-гадовы таксіст на 

«Фальксвагене» рухаўся 
па вул. Заснавальнікаў 
з боку Калодзішчаў у 
напрамку вул. Герояў 
120-й Дывізіі. Ён выехаў на 
паласу сустрэчнага руху, 
дзе сутыкнуўся з «Таётай», 
якой кіравала 57-гадовая 
жанчына. У выніку ДТЗ 
абодва кіроўцы атрымалі 
цялесныя пашкоджанні. 
Праводзіцца праверка. 

«Ответочка» 
прилетела

Главная сила Александра Лукашенко, 
на мой взгляд, становится его главной сла-
бостью, и эта история разворачивается на 
наших глазах. 

Сколько было форсу от «элегантных 
побед»! Президентские выборы 2006 года – 
83 процента поддержки действующего пре-
зидента, 2010-го – 79,6, 2015-го – 83,5 про-
цента. И явка, по официальным данным, 
на каждых выборах будто бы доходила до 
90 процентов. Центризбирком старался, 
«правильные» зарубежные наблюдатели от 
России и СНГ аплодировали, недоволь-
ных и сомневающихся клеймили. Но что 
в итоге? 

Маятник политической целесообраз-
ности качнулся в другую сторону, и все 
поменялось.

«В Беларуси демократии как таковой 
нет. Выборов там как таковых тоже нет. 
Как правило, все это проходит по опреде-
ленным стандартам с назначением что 
депутатов, что сенаторов, что, собствен-
но, самого президента. У народа Беларуси 
выбора нет», – говорит сегодня член 
Совета по межнациональным отношениям 
при президенте России роман безпалько. 
Ну а другие российские эксперты ему друж-
но поддакивают. Нет, мол, у белорусского 
народа права голоса. Хотя никто из россий-
ских чинуш у белорусского народа ничего 
не спрашивает, но, как только понадобилось 
развернуть кампанию против Лукашенко, 
они, заметьте, всё у нас увидели.

Что это значит? Это значит, что начали 
пристреливаться к уязвимой пяте неуязви-
мого белорусского Ахиллеса. Александру 
Григорьевичу прямо намекают: «Парень, 
твои ссылки на народ не прокатят. За всем 
следили, все замечали, все знаем». 

Не России, конечно, нас учить в вопро-
сах демократии, но без народа Лукашенко 
действительно не к кому апеллировать. К 
Западу, к США, к Европе? 

Но там ответ такой же. Вот недавно деле-
гация Европарламента отказалась встречать-
ся с белорусскими депутатами в белорус-
ском «Белом доме», потому что они не счи-
тают нашу Палату представителей законно 
избранной. Кто-то надеялся, что в связи с 
новой политической ситуацией и обостре-
нием отношений с Россией требование про-
ведения в Беларуси демократичных выборов 
отойдет на второй план? Не отошло. 

Причину предельно понятно объяснил 
евродепутат Пятрас ауштрявичюс, кото-
рый в Минске заявил, что Евросоюз не 
может вести никаких серьезных перего-
воров с Беларусью, не может иметь какие-
то серьезные договоренности с Беларусью, 
пока нет гарантии, что завтра страна не 
окажется в составе России. На вопрос, что 
может стать такой гарантией, кто может 

дать такую гарантию, евродепутат ответил 
предельно понятно: «Народ».

Ответ только кажется слишком 
абстрактным. Потому что означает он все 
то же: народ Беларуси должен иметь право 
голоса, в стране должно быть честное голо-
сование, честные и понятные выборы – 
такие, которые признает цивилизованный 
мир.

И со стороны Европы это не происки 
недоброжелателей, это прагматичная пози-
ция, в которой, собственно, нет ничего 
нового.

Новое – в России. Вряд ли Лукашенко 
мог предположить, объявляя о своих 
убедительных победах, что в «братской 
России», которая всегда признавала бело-
русские выборы, его станут упрекать в 
том, что он не представляет белорусский 
народ. Но теперь мы и это увидели. В 
конце ноября, когда Лукашенко «бился» с 
Путиным за право не становиться вице-
президентом Союзного государства (вроде 
бы именно такая роль отводилась прези-
денту Беларуси в объединенном государ-
стве), когда отказывался, не соглашался, 
когда говорил, что его не поймет народ, 
российские СМИ нанесли по нему коор-
динированный удар. Они дружно вышли 
с информацией под типовыми заголовка-
ми: «90 процентов белорусов выступают 
за союз с Россией». Такие данные якобы 
получил Центр пространственного анали-
за международных отношений МГИМО. 
То есть российской публике представи-
ли, будто Лукашенко в противостоянии с 
Путиным выступает от себя лично и еще 
некоторого количества людей, но совсем 
не от имени белорусов. Ударили по самому 
больному.

Конечно, в Минске пытались возражать: 
«Всё не так, настроения не такие». Только к 
чему апеллировать? К опросам официальных 
белорусских социологов? Им нет веры. К 
мировым социологическим службам, к неза-
висимым белорусским исследовательским 
центрам? В Беларуси они не могут прово-
дить соцопросы на политические темы. А всё 
почему? Потому что, обеспечивая «элегант-
ность побед» на выборах, запретили незави-
симую социологию; пытаясь скрыть реальные 
рейтинги действующего президента, на деле 
открыли возможности для полной его дис-
кредитации.

Круг замкнулся. Куда ни кинемся – спо-
тыкаемся на выборах, на том самом голо-
се белорусского народа, который сейчас 
не слышен. И уже понятно, что с нынеш-
ней избирательной системой Александр 
Лукашенко может сохранить власть, но 
потерять страну. Понимают ли это те, кто 
готовит очередную «элегантную победу» на 
выборах-2020?..

У Гомелі распачата ўзвядзенне 60-метровага флагштока для дзяржаўнага сцяга. Разам з чарговай заменай пліткі 
на прылеглай плошчы гэта абыдзецца гарадскому бюджэту амаль у паўтара мільёна рублёў.
У той час, калі з перабоямі працуюць заводы «Гомсельмаша», у многіх людзей мізэрныя заробкі і пенсіі, чыноўнікі 
марнуюць народныя грошы, як быццам сёння не пражыць без паказушнай пампезнасці. (артыкул «Сцяг у Гомелі» чытайце на 2-й стар.)

«Людзі як быццам 
 з ланцуга сарваліся…»

Учора карэспандэнт «Народнай Волі» толькі ў адной з чатырох сталічных аптэк 
знайшоў медыцынскія маскі.

Судзяць… суддзю

Яшчэ ў 2017 годзе старшыню 
Мінскага раённага суда Аляксандра 
Хаванскага адхілілі ад пасады за ўчынак, 
несумяшчальны з дзяржслужбай. 
І вось зараз Хаванскі на лаве пад-
судных. Яго вінавацяць у крадзяжы 
шляхам злоўжывання службовымі 

паўнамоцтвамі – былы суддзя можа 
сесці на 10 гадоў.

Разгляд справы ідзе ў Вярхоўным судзе 
Рэспублікі Беларусь.

На фота: Аляксандр Хаванскі 
абураецца, што яго здымаюць, таму 
ён закрывае твар тэчкай для папер.

Паведамленне пра тое, 
што каранавірус прыйшоў у 
Беларусь, справакавала масавы 
ажыятаж сярод насельніцтва. 
Толькі за палову дня 28 лютага 
ў Мінску раскупілі 70 тысяч 
медыцынскіх масак. І гэта пры 
ўсім тым, што медыкі сцвяр-
джаюць: маскі ад віруса не 
ратуюць, гэта больш сродак, 
каб не перадаць інфекцыю 
іншым.

Афіцыйны прадстаўнік 
Міністэрства аховы здароўя 
юлія барадун заявіла, 
што 29 лютага ў сталічныя 
аптэкі сеткі «Белфармацыя» 
паступіла каля 100 тысяч 
шматразовых масак, а яшчэ 
каля мільёна прывязуць на 
склады «Белфармацыі» ў 
панядзелак 2 сакавіка. Учора 

днём мы наведалі некаторыя 
аптэкі ў цэнтры горада…

аптэка на вуліцы леніна, 
15. Пакупнікоў практычна 
няма. Гэтаксама як і масак і 
антыбактэрыяльных сродкаў.

«Мы – прыватная аптэ-
ка, а маскі абяцалі развезці 
па дзяржаўных, – кажа мне 
аптэкарка. – Таму звяр-
тайцеся туды. А ў нас 
спіртаўтрымліваючыя сродкі 
разабралі яшчэ ў пятніцу, 
засталіся толькі на воднай 
аснове. Можаце ўзяць борную 
кіслату альбо спіртавую сур-
вэтку за 4 капейкі».

аптэка на вуліцы 
К.Маркса, 19. Таксама пры-
ватная аптэка, вышэйзгаданых 
тавараў няма.

«На жаль, пакуль нічога 

не паступала, можа вечарам 
нешта падвязуць, – кажуць 
мне. – Людзі як з ланцуга 
сарваліся, усе ратуюцца ад 
каранавіруса. Яны думаюць, 
што маска альбо дэзінфекцыя 
рук уратуе ад заражэння, але 
наўрад ці.

А зараз народ у паніцы 
скупляе ўсё, асабліва 
антывірусныя сродкі. Хаця 
ніхто не ведае, якія сродкі 
патрэбны супраць новага 
віруса, ён жа да канца не выву-
чаны. Таму людзі купляюць 
больш для ўласнага самазаспа-
каення».

«У нас медыцынскіх масак 
няма ўжо месяц, – адзнача-
юць і ў аптэцы, што побач з 
універсамам «Цэнтральны». – 
Заказалі, чакаем…»

аптэка №13 «белфар-
мацыі» на праспекце 
Незалежнасці.

«У продажы маюцца мар-
левыя шматразовыя маскі па 
1,10 рубля, – нарэшце радуе 
аптэкарка. – Танных не будзе, 
толькі такія. Таксама ёсць 
антыбактэрыяльны гель для 
рук за 3 рублі 60 капеек».

Дарэчы, у такой сітуацыі 
традыцыйна знаходзяцца спе-
кулянты, якія на ажыятажы 
грэюць рукі. Таму па аб’явах 
у інтэрнэце спакойна можна 
купіць за паўтара-два рублі 
маскі, якія раней у аптэ-
ках каштавалі 30 капеек. Як 
кажуць, каму вайна, а каму 
маці родная.

Алесь СІВЫ.

Так кто же убил 
37-летнего 

предпринимателя 
Валерия янчака?

Вчера в редакцию 
позвонил один из жителей 
Городокского района. Он 
напомнил, что вечером 21 
февраля в их лесном массиве 
был убит предприниматель 
из Докшиц Валерий Янчак.

Прошло более деся-
ти дней, а от следственных 
органов информации о том, 
при каких обстоятельствах  
и кто конкретно выстре-
лил в предпринимателя, 
нет. Позвонивший в редак-
цию считает, что все это 
порождает ненужные слухи. 
Мол, говорят, что на охоте 
вместе были председатель 
Докшицкого райисполкома 
Олег Пинчук и предпри-
ниматель Валерий Янчак, с 
которым он поддерживал 
близкие отношения. И погиб 
37-летний мужчина яко-
бы от случайного выстрела 
руководителя района.

Наш собеседник хотел бы 
знать, продолжает ли Олег 
Пинчук занимать должность 
председателя Докшицкого 
райисполкома или, поскольку 
продолжается следствие, он 
отстранен от работы.

Мы позвонили в 
Докшицы и узнали, что 
Олег Пинчук продолжает 
работать в должности пред-
седателя райисполкома. По 
факту убийства Валерия 
Янчака Городокским РОСК 
возбуждено уголовное дело 
по ч.1 ст.144 (причинение 
смерти по неосторожно-
сти) Уголовного кодекса. 
Устанавливаются обстоя-
тельства произошедшего. 
Только когда закончится 
следствие и состоится суд 
(если он будет), и станет 
известно, кто конкретно 
убил докшицкого предпри-
нимателя.

Виктор ГРеБНеВ.

…І адрэзаў вуха
Незвычайным чынам 
закончылася сварка 

ў Стаўбцоўскім раёне.
47-гадовы мужчына 

пасварыўся з 55-гадовым 
суседам. Падчас высвятлен-
ня адносін ён збіў апошняга 
і пры гэтым адрэзаў яму вуха.

Вядома, што падазраваны 
ў момант здзяйснення зла-
чынства быў п’яны.

Віктар шПАк.

Кангрэса пакуль не будзе
Запланаваны на 15 сакавіка Кангрэс у абарону незалежнасці пераносіцца. 

Пра гэта паведаміла 
былы дэпутат Палаты 
прадстаўнікоў, старшыня 
ГА “Таварыства беларускай 
мовы” Алена Анісім. 

“Хачу паведаміць, што 
самае важнае арганізацыйнае 
пытанне для правядзення 
гэтага мерапрыемства наша 
арганізацыя вырашыла: у 
нас на руках пацвярджэнне 
браніравання залы ў прэ-
стыжным месцы менавіта на 
гэту дату, – распавяла яна. 
– Шкада, што ўсе намаганні 

аказаліся дарэмнымі. Але 
віны ТБМ у гэтым няма. Мы 
зрабілі ўсё, што ад нас залежа-
ла, каб гэты форум адбыўся ў 
запланаваны час і ў абазнача-
ным фармаце. Хто будзе зай-
мацца гэтым на іншыя даты, 
не ведаю. Але не мы”.

Паводле папярэдняй 
інфармацыі, Кангрэс 
перанеслі прыкладна на 
месяц, бо не паспелі як 
след падрыхтавацца да 
мерапрыемства.

“У сувязі з неабходнас-

цю ажыццяўлення ўсёй 
арганізацыйнай працы (пра-
вядзення мерапрыемстваў 
па тэматычных накірунках 
у выглядзе “круглых сталоў” 
або ў іншым фармаце з удзе-
лам экспертаў) вырашана 
перанесці дату правядзення 
Кангрэса (дакладна не прызна-
чана, але прыкладна на месяц, 
да Чарнобыльскага Шляху 26 
красавіка)”, – паведаміў стар-
шыня аргкамітэта Кангрэса 
Ігар рынкевіч.

даша ПАЎЛОЎСкАЯ.

На пачатку года – мінус 170 рублёў... 
Паводле звестак Галоўнага статыстычнага ўпраўлення Гродзенскай вобласці, сярэдні заробак 

без выліку падаткаў за студзень 2020 года ў Гродне складаў 1087,5 рубля. У параўнанні са снежнем 
2019 года заробак знізіўся на 170 рублёў. Дарэчы, снежаньскі сярэдні заробак у 1257,3 рубля быў 
рэкордным для Гродна. 

Ці прыслухаюцца да голасу 
алеся Дзергачова?

Праваабаронца са Смаргоні Алесь Дзергачоў прыйшоў да 
высновы, што існуючае заканадаўства, якое прадугледжвае 
падсумаванне тэрмінаў пры прызначэнні пакарання, носіць 
дыскрымінацыйны характар.

Алесь Дзергачоў накіраваў у Палату прадстаўнікоў прапанову 
аб тым, каб дэпутаты разгледзелі пытанне аб унясенні змен у 
адпаведны артыкул КаАП. Пры гэтым прадугледзелі, што ў выпад-
ках, калі пасля ўступлення ў сілу пастановы суда ці органа, які 
вядзе адміністрацыйны працэс аб прыцягненні грамадзяніна да 
адміністрацыйнай адказнасці ў выглядзе адміністрацыйнага арыш-
ту, уступаюць у сілу новыя пастановы аб такіх жа спагнаннях за 
раней здзейсненыя правапарушэнні, яны падлягаюць выкананню з  
разліку, што не будуць у суме перавышаць  25 сутак.

Паводле адказу з Палаты прадстаўнікоў за подпісам старшыні 
Пастаяннай камісіі па заканадаўстве святланы любецкай, 
прапановы прыняты да ведама і будуць разгледжаны пры 
падрыхтоўцы праекта новага КаАП Рэспублікі Беларусь.

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

ВАС ЦІКАВІЦЬ...

Падпісацца можна 
толькі за аднаго 

кандыдата ў 
прэзідэнты ці адразу 

за ўсіх?
Такое пытанне задаюць 

чытачы “Народнай Волі”.
Вось што адказалі у 

Цэнтрвыбаркаме: “Вы можаце 
аддаць свой подпіс адразу ўсім 
кандыдатам на прэзідэнцкую 
пасаду, заканадаўствам гэта 
не забаронена”.
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СКАНДАЛ

ЗА ПРОХОДНОЙ

Наплявала 
 ў душу...
У найвялікшай з кніг – Бібліі – безліч загадкавых выразаў, 

якія кожны чытач можа тлумачыць на свой лад, сыходзячы 
са свайго разумення. Вось адзін з іх: «І стварыў Гасподзь 
Бог чалавека з пылу зямнога і ўдыхнуў у твар ягоны дыханне 
жыцця, і зрабіўся чалавек душою жывою» (Быццё, 2:7).

Што азначае гэтае загадкавае дыханне жыцця, што 
ажывіла пыл зямны? Я не тэолаг, але асмелюся выказаць 
здагадку: старазапаветнае дыханне жыцця – гэта мова, 
менавіта яна ператварыла бязмоўную істоту ў адушаўлёнага 
чалавека, з мовай ён стаў душою жывою.

«Дзе скарб ваш?» – пытаўся апостал Мацвей у людзей 
будучых пакаленняў. «Скарбы – у душы», – ціха адказаў яму 
беларус Максім Гарэцкі, які ў беларускую душу зазірнуў ці 
не найглыбей. Што ён там убачыў – гаворка асобная, але 
ў народным успрыманні выраз «шануй як душу» азначае 
найвышэйшую ступень павагі. І наадварот, найвялікшую 
крыўду мы перадаём выразам «плюнуць у душу».

Чалавек, які абражае мову, плюе адушаўлёнаму гэтай мовай 
народу ў душу. Гэта найвялікшая крыўда, злачынства, якое не 
павінна заставацца без пакарання. Доўгі час беларуская Феміда 
на падобныя злачынствы не зважала, хоць у яе распараджэнні 
меўся адміністрацыйны артыкул пад назвай «Парушэнне 
заканадаўства аб мовах». Парушэнняў было хоць гаць гаці і 
паверсе хадзі, а закон марнеў без патрэбы.

І раптам ён спатрэбіўся. Першым за абразу беларускай 
мовы на лаву падсудных пазалетась сеў былы міліцыянер 
з Гомеля Васіль Варушчанка, які напісаў у сацсетках: 
«Белорусский язык – это труп, который разлагается и загни-
вает, его давно нужно закопать поглубже». Наваяўлены 
далакоп мовы атрымаў штраф – дзесяць базавых, нібыта 
пакаяўся і паабяцаў надалей трымаць язык за зубамі.

Добрую траву чалавек сее, а ліхая чортведама адкуль 
бярэцца. Зусім нядаўна ў былога гомельскага міліцыянера 
знайшлася паслядоўніца – мінская айцішніца Вольга 
Малкіна. Пахваліўшыся веданнем чатырох моў, яна 
прызналася ў «Фэйсбуку», што «гадкий белорусский язык 
не изучала сознательно, свою быдломову сами учите». А на 
заўвагі фрэндастужкі, што падобныя выказванні парушаюць 
заканадаўства, цынічна дадала на трасянцы: «Это цирк на 
дроте. У них не примут заявы, доказательств нет». Вось 
так – не толькі ў душу наплявала, а яшчэ і абцасам расцерла.

Суд не толькі знайшоў доказы, але і пакараў цынічную 
айцішніцу максімальным штрафам – 270 рублёў. У дадатак 
ёй давялося шукаць новую працу – ранейшы працадаўца 
слушна палічыў, што супрацоўніца з заплямленай 
рэпутацыяй ганьбіць усю фірму.

Трэба сказаць, што «суды за мову» выклікалі 
неадназначную рэакцыю ў грамадстве. І сярод маіх знаёмых 
знайшліся абаронцы свабоды слова: маўляў, мове ад тых 
абраз ні холадна, ні горача, яна жыла, жыве і жыць будзе. 
Адзін з абаронцаў нават працытаваў радкі Ніла Гілевіча: «Ды 
не прывыкла мова плакаць, / Стварыла безліч розных дзіў / 
У час, калі крыўдзіцель какаць / У мокрых штоніках хадзіў».

Згодны, мова не плача. Моўчкі перажыла яна не 
толькі пляўкі варушчанак і малкіных, але і цэлыя 
«антынацыяналістычныя кампаніі», што прыводзілі яе 
носьбітаў і за калючыя драты ГУЛАГа, і да магільных ям 
у Курапатах. Скажаце, часы змяніліся? А пытанне-лозунг 
«Можем повторить!» чулі? Гучыць ён з тых самых рупараў…

 Можна параўнаць «суды за мову» і з карцінкай з акна 
вашай кватэры. Напрыклад, перад ім – дагледжаны газон, 
дзе любяць гуляць вашы дзеці. А жыхар суседняга дома 
штодзень выгульвае там свайго сабаку, які спраўляе на 
зялёнай траўцы свае патрэбы. Вы робіце заўвагу, а яны 
(гаспадар і сабака) па-ранейшаму гáдзяць пад вашым акном. 
Што вы робіце? Звяртаецеся ў міліцыю.

Хочацца спадзявацца, што прысуды за абразу беларускай 
мовы паслужаць добрым урокам для ўсіх астатніх ахвотнікаў 
папляваць-пагáдзіць налева і направа. Сёння (хвала 
сацсеткам!) іхнія пляўкі навідавоку, ад іх потым няпроста 
адхрысціцца.

Шкада толькі, што максімальны штраф малаваты. Бывае, 
чалавечыя гонар і годнасць ацэньваюцца ў судзе мільёнамі, а 
тут усяго 270 рублёў. Што ж, з паршывай авечкі хоць воўны 
касмыль. Дарэчы, пры гаспадарскім падыходзе да справы 
моўныя штрафы маглі б істотна папоўніць дзяржбюджэт. А то 
несанкцыяваныя мітынгі адбываюцца ўсё радзей, ды і ладзяць 
іх пераважна розныя тунеядцы, з якіх потым грошы спагнаць 
праблематычна. А тут, увёўшы ў Міністэрстве інфармацыі 
пасаду моўнага інспектара, які маніторыў бы сацсеткі, можна 
грошай зарабіць не менш, чым фотарадарамі на дарогах.

І кандыдат на такую пасаду ёсць – жыхар вёскі Перасека 
Рагачоўскага раёна Ігар случак, які і ініцыяваў судовыя працэсы 
супраць Варушчанкі і Малкінай. Юрыст паводле адукацыі, ён 
бясплатна, па закліку душы выяўляе ненавіснікаў дзяржаўнай 
беларускай мовы, а калі яшчэ і заробак за сваю працу атрымае, 
то, глядзіш, і нафтавую дзірку ў бюджэце заткне.

Усцешна, што грамадскага абаронцу мовы нядаўна 
падтрымала «Белпошта» – перад хатай Ігара Случака яна 
за свой кошт усталявала ёмістую, з надпісамі па-беларуску, 
паштовую скрыню. Маўляў, пішыце часцей, правучвайце 
агрэсіўных невукаў, якім так карціць павычварацца ў 
сацсетках.

Што ж, хай вычвараюцца. Да пары да часу. Магчыма, 
нехта ў апошні момант схамянецца і прыслухаецца да гэ так 
ненавіснай яму беларускай мовы, якая з лагодным дакорам 
ціха гаворыць свайму крыўдзіцелю: «Не плюй у крыніцу – 
прыйдзеш па вадзіцу». 

Ах, усё ж не стрымаўся і плюнуў? Тады цябе чакае позва 
ў суд.

Сцяг у Гомелі
Што-што, а здзіўляць гараджан 

улады Гомеля умеюць. Высеклі ў 
свой час у цэнтры горада ліпы ды 
каштаны – на іх месцы пасадзілі 
кволыя рабініі. Калі рабініі тыя 
пасохлі, паўсталі ў квадратных 
формах невялікія туі. Цяпер на 
вуліцы Савецкай у цэнтры ні таго, 
ні другога. Нібы горад знаходзіцца 
па-за Палярным кругам, дзе, апроч 
лішайніку, нічога не расце.

У скверы імя Грамыкі гарадскія 
архітэктары і дызайнеры панатыкалі 
«шэдэўры сусветнай архітэктуры» 
– фанерныя макеты Нацыянальнай 
бібліятэкі, Брэсцкай крэпасці, Біг-
Бэна, Калізея, Пізанскай вежы, 
Маскоўскага крмля, Вялікай 
кітайскай сцяны, егіпецкіх пірамід 
ды іншых «сабачых будак», як 
пішуць некаторыя гамельчукі. 
Плітку на ходніках у цэнтры мянялі 
ўжо два разы да прыезду высокіх 
гасцей, але пакуль не спадобіліся 
ўставіць чырвоныя элементы 
нацыянальнага арнаменту.

Не сыходзяць у гараджан з 
языкоў і дзве «залатыя» прыбіральні 
на набярэжнай Сожа за 1,5 мільёна 
рублёў кожная. Першую з іх 
адкрылі ў аўральным парадку ў 
кастрычніку 2018 года – да пачатку 
Форуму рэгіёнаў Беларусі і Украіны 
з удзелам Аляксандра Лукашэнкі 
і Пятра Парашэнкі. Другую – 
летась, яна за паўсотні крокаў ад 
скульптуры першага пасяленца 
Гомеля. Прыбіральні ўмураваны ў 
высокі правы бераг Сожа і атрымалі 
ў горадзе назву «маўзалеяў», 
бо ўваходы аточаны чырвоным 
шліфаваным мармурам і моцна 
нагадваюць маўзалей вядомага 
камуністычнага правадыра ў 
суседняй Расіі. 

І вось новае дзіва: на плошчы 
Леніна паміж драмтэатрам і 
мясцовым прадпрыемствам 
«Белтэлекам» на заказ упраўлення 
капітальнага будаўніцтва 
гарвыканкама распачата ўзвядзенне 
60-метровага флагштока для 
дзяржаўнага сцяга. Кошт будоўлі 
з чарговай заменай пліткі на 
прылеглай плошчы зноў-такі амаль 
паўтара мільёна рублёў. Дакладней – 
1 мільён 459 тысяч 797 рублёў, альбо 
ў пераводзе на валюту – 656 тысяч 
долараў.

Зменлівы тэндар
Пра рэканструкцыю плошчы 

з флагштокам, прылеглай да 
драмтэатра і прадпрыемства 
«Белт элекам»,  гара джане 
даведаліся ўвосень мінулага 
года. Упраўленне капітальнага 
будаўніцтва Гомельскага 
гарвыканкама размясціла на сайце 
інфармацыю пра конкурс на праект 
«Добраўпарадкаванне плошчы 

Леніна з устаноўкай флагштока». 
Кошт праектавання – 30 тысяч 
рублёў. Дата падраднага кірмашу – 
18 лістапада ў 14.10. 

Мясцовыя гісторыкі і 
краязнаўцы дзівіліся: плошча 
Леніна ўваходзіць у ахоўную зону 
гісторыка-культурнай каштоўнасці 
«Палацава-паркавы ансамбль у 
горадзе Гомель». Любыя навабуды 
ў ахоўнай гістарычнай зоне 
забаронены паводле беларускага 
заканадаўства. 

Будаўнічае ўпраўленне 
адрэагавала – заказ на праектаванне 
адмянілі. Прынамсі, так было 
пазначана на сайце. Але гэта быў 
звычайны хітрык. Ужо ў сярэдзіне 
лютага на плошчы побач з 
драмтэатрам з’явілася магутная 
тэхніка. Рабочыя дзяржаўнага 
прадпрыемства па азеляненні і 
добраўпарадкаванні «Чырвоны 
гваздзік» узяліся выкарчоўваць 
пасаджаныя тут не так даўно 
дэкаратыўныя туі. Пляцоўку 
атачылі шчыльнай агароджай з 
металапрофілю. Ніякага пашпарта 
будоўлі не было.

– Будзем цеплатрасу рамантаваць, 
– цвердзілі камунальнікі на здзіўленыя 
пытанні прахожых.

Пра рамонт цеплатрасы 
паведамлялі і некаторыя афіцыйныя 
выданні.

Пяты на пятачку
 Калі ж у загародку прыгналі 

буравую тэхніку акцыянернай 
кампаніі «Дэльта», нераўнадушныя 
гараджане сталі біць трывогу. Што 
будуюць у ахоўнай зоне?

Заснавальнік урбаністычнай 
ініцыятывы Smart Homel Яўген 
Меркіс датэлефанаваўся да 
кіраўніцы спраў аблвыканкама 
алены Клічкоўскай. 

– Мае пытанні, – кажа Яўген, 
– наконт ахоўнай зоны, генплана, 
грамадскіх слуханняў засталіся, 
па сутнасці, без адказу. Затое 
Клічкоўская дала ясна зразумець: 
«Вялікі дзяржаўны сцяг будзе 
выклікаць пачуццё патрыятызму». 
Я нагадаў: «На процілеглым баку 
плошчы тры флагштокі стаяць, каля 
тэатра – чацвёрты». Чыноўніца 
адказала, што «яны не сучасныя». 

У тыя ж дні ў абласной 
газеце з’явіўся каментарый 
намесніка дырэктара інстытута 
«Гомельграмадзянпраект» Віктара 
Кавалёва, які пацвердзіў, што 
інстытут на замову ўпраўлення 
будаўніцтва гарвыканкама 
сапраўды распрацаваў праект 
рэканструкцыі плошчы з 
усталяваннем флагштока. Вышыня 
яго – 60 метраў, усяго на 10 
метраў ніжэйшы, чым у Мінску. 
Металічная мачта дыяметрам 1,4 
метра каля падножжа будзе мець 
механічны і ручны пад’ём сцяга. 
Памер палотнішча – 12х6 метраў. 

Зрабіць свайны фундамент 
узялася «Буравая кампанія 
«Дэльта». Праект прадугледжвае 
і ўпарадкаванне прылеглай 
тэрыторыі. Праекціроўшчык 
запэўнівае, што камунікацый у 
гэтым месцы няма. Гэта аблегчыць 
справу. Велічэзны сцяг маюць 
узняць у маі – да Дня Перамогі. 
Апроч таго, каля драмтэатра нібыта 
мяняюць цеплатрасу.

Пра вышыню 
флагштока і ўзровень 

патрыятызму
Тым часам урбаністычная 

ініцыятыва Smart Homel распачала 
збор подпісаў пад петыцыяй аб 
немэтазгоднасці выдаткавання 

бюджэтных грошай на падобныя 
аб’екты.

«Мы, актыўныя і неабыякавыя 
жыхары і госці Гомеля, лічым 
гэтую ідэю памылковай і шкоднай 
для развіцця горада», – заяўляюць 
стваральнікі петыцыі.

Яны ўказваюць на адсутнасць 
дыялогу паміж гарадскімі ўладамі і 
гараджанамі па ключавых пытаннях 
развіцця горада: людзей паставілі 
перад фактам будаўніцтва без 
правядзення грамадскіх слуханняў 
ці прэзентацыі аб’екта. Меркаванні 
гараджан павінны ўлічвацца перад 
прыняццем рашэнняў наконт 
вялікіх і знакавых аб’ектаў. Такія 
непамерныя выдаткі на флагшток 
падчас эканамічнага крызісу 
неабгрунтаваныя.

Давер да ўлад пасля скандальнага 
будаўніцтва адразу дзвюх падземных 
прыбіральняў і замены пліткі ў 
цэнтры «добрая на добрую» і без 
таго ўпаў. 

«У петыцыі мы пішам, – дадае 
Яўген Меркіс, – што ўзровень 
патрыятызму сярод нас не 
павялічваецца толькі з вышынёй 
размяшчэння дзяржаўнага 
сцяга. У Гомелі існуе вялікая 
колькасць сапраўды патрэбных 
інфраструктурных і сацыяльных 
аб’ектаў – недабудаваныя школы, 
дыягнастычныя і лячэбныя 
цэнтры, транспартныя магістралі, 
неадрамантаваныя вуліцы. Усё гэта 
сапраўды патрабуе фінансавання. 
Велічэзны флагшток побач з 
плошчай Леніна, дзе стаяць тры 
высокія мачты для сцягоў, лічым 
нерацыянальнай тратай і без таго 
абмежаванага ва ўмовах крызісу 
гарадскога бюджэту». 

Пад петыцыяй за пяць дзён 
падпісаліся больш 4,2 тысячы 
чалавек. Яна сабрала ўжо дзясяткі 
каментарыяў. Падтрымліваецца 
патрабаванне падпісантаў адмовіцца 
ад затратнай ідэі. Некаторыя 
грамадзяне здзекліва заўважаюць, 
што флагшток трэба падняць 
вышэй, «тады і бюджэт «гомельскай 
піраміды» павялічыцца ў разоў 
дваццаць».

Пішуць таксама пра «жорсткі 
цынізм» улад, задаючыся 
рытарычным пытаннем: «Яны што, 
людзей зусім за дурняў трымаюць?!»

Нехта Вітольд Ханецкі лічыць, 
што «гэта каштуе не больш за 
15–20 тысяч долараў». І прыводзіць 
прыклад, што «нядаўна ў Чэхіі 
Міністэрства транспарту вырашыла 
патраціць 16 мільёнаў еўра на сайт-
сэрвіс і ўжо падпісала кантракт. 
Дык маладыя праграмісты ў знак 
пратэсту супраць марнавання 
грошай згуртаваліся і зрабілі гэты 
сайт бясплатна за 3 дні і падарылі 
дзяржаве. Міністр з-за скандалу 
пазбавіўся пасады». В.Ханецкі 

наўпрост пытаецца: «Каго ў Гомелі 
трэба гнаць паганай мятлой з 
пасад?»

архаіка і сучаснасць
Некаторыя гамяльчане лічаць, 

што публічны конкурс наконт 
напаўнення спрэчнай прасторы 
новымі эстэтычнымі і архітэктурна-
дэкаратыўнымі формамі мог 
бы змяніць сітуацыю. Чарговае 
скандальнае будаўніцтва, апроч 
усяго іншага, выкліча дысбаланс у 
эстэтычным выглядзе плошчы.

Актывіс т ініцыятывы 
Smart Homel сяргей ляпін, 
дарэчы, архітэктар паводле 
адукацыі, заўважае, што дзве 
вертыкальныя дамінанты – 
існуючы 40-метровы будынак 
прадпрыемства «Белтэлекам» і 
будучы 60-метровы флагшток са 
сцягам – ніяк не гарманіруюць 
паміж сабой. Зрокава яны 
разбураюць прастору. Дыпламаваны 
спецыяліст звяртае ўвагу на 
архаічнасць праекта, прадстаўленага 
«Гомельграмадзянпраектам». Ніяк 
не ратуе прапанаваны варыянт 
нават замена звычайнай пліткі на 
рознакаляровую. Наш суразмоўца 
згадвае, што сучасную канцэпцыю 
добраўпарадкавання гэтай 
тэрыторыі даўно прапанавалі 
студэнты-энтузіясты з будаўнічага 
факультэта Беларускага ўніверсітэта 
транспарту. Улады дарэмна не 
правялі грамадскіх слуханняў, не 
скарысталіся распрацоўкай маладых 
архітэктараў. Плошча з фантанам, 
несумненна, стала б улюбёным 
месцам адпачынку, а не кандовай 
пляцоўкай з узорчатай пліткай і 
недарэчным тут флагштокам.

Як нераўнадушны гараджанін 
Сяргей Ляпін разам з інжынерам-
будаўніком станіславам 
сляпухіным, які пільна цікавіцца 
ўзвядзеннем флагштока, наведалі 
ўпраўленне капітальнага будаўніцтва 
гарвыканкама, каб азнаёміцца з 
дакументацыяй і разабрацца: чаму 
шост становіцца чарговым «залатым» 
аб’ектам? Паглядзець меліся нават не 
сам праект, а заключэнне будаўнічай 
экспертызы. Меркавалі так: ну калі 
ўсё чыста, усё паводле правіл, то якія 
прытанні? Не ўстаноўка ж для ракет 
наземнага базіравання!

Супрацоўніца УКБ напачатку 
спасылалася на наяўнасць у 
Сляпухіна фотаапарата, пасля на 
адсутнасць начальніка тэхаддзела. 
Урэшце прапанавала напісаць заяву 
на імя кіраўніцтва. Але выйшаў сам 
дырэктар уладзімір сенажэнскі і 
наадрэз адмовіў: «Вы ж не падрадная 
арганізацыя, а фізічная асоба».

Анатоль ГАТОЎчЫЦ.
Гомель.

Хто мераецца флагштокамі
Гомельскі флагшток для афіцыйнага дзяржаўнага сцяга, які выклікаў 

неадназначную рэакцыю ў горадзе, не самы высокі ў краіне. Не, ён, 
канечне, «заб’е» сцяг на аблвыканкаме, але не такі высокі, як у Мінску 
на адмысловай плошчы Дзяржаўнага сцяга. Сямідзесяціметровы 
мінскі флагшток, аднак, не самы высокі ў свеце, бо займае толькі 
13-ы радок у сусветным рэйтынгу падобных атрыбутаў. Іншая справа 
Саудаўская Аравія – 171 метр. У Таджыкістане ў Душанбэ – 165 
метраў. Азербайджанскі флагшток са сцягам у Баку на трэцім месцы 
– 162 метры.

Развітыя еўрапейскія краіны і ЗША, адзначаюць адмыслоўцы, 
флагштокамі як сімваламі дзяржаўнасці наогул не мераліся. 

Ды і Гомелю наўрад ці выпадае займацца высачэзнымі сімвалі чнымі 
аб’ектамі, калі стагнуе прамысловасць, напаўсілы працуюць такія 
гіганты, як «Гомсельмаш», калі толькі тры дні на тыдзень выходзяць 
на працу рабочыя радыёзавода, калі нават у працоўных сем’ях кожная 
капейчына на ўліку, не кажучы ўжо пра звычайных пенсіянераў, 
інвалідаў, пра іншыя ўразлівыя групы беларускіх грамадзян.

ДАРЭЧЫ

Как будет работать «атлант»?
Недавно назначенный генеральный директор ЗАО «Атлант» Дмитрий СОКОЛОВСКИЙ 

рассказал о своих первых шагах в новой должности.
«Цель 2020 года – стаби-

лизация финансово-эконо-
мического состояния акцио-
нерного общества, обеспече-
ние положительной рента-
бельности продаж, сохране-
ние финансовой устойчиво-
сти и платежеспособности, 
– сказал генеральный дирек-
тор «Атланта» в интервью 
заводской газете. – Прежде 
чем начинать сокращать 
затраты, необходимо соз-
дать систему, не допускаю-
щую возникновения новых 
затрат. В противном случае 
мы будем тратить боль-
ше ресурсов на борьбу с 
последствиями, которых 
можно и нужно было избе-
жать. Это будет нашим 
первым шагом. Второй шаг 
– анализ выполняемых дей-
ствий (организационных, 
технических, экономиче-
ских) и оценка их эффек-
тивности. После этого будут 
рассмотрены предложения о 
сохранении, трансформации 
или ликвидации отдельных 
процессов».

Известно, что в конце 
минувшего года Минский 
завод холодильников рабо-
тал четыре дня в неделю, 
в конце лета – начале осе-
ни Завод бытовой техни-
ки стоял практически три 
недели. Будут ли простои в 
этом году? 

«Во второй половине 
прошлого года ЗАО «Атлант» 
оказалось в сложной ситу-
ации, обусловленной рез-
ким снижением уровня 
спроса на наших основных 
рынках продаж – в России, 
Беларуси, Украине, – объяс-
няет Соколовский. – Причем 
снижение наблюдалось как 
в сегменте бытовой техни-
ки, так и в промышленной 
продукции. Принимая во 
внимание и ограниченность 
в ресурсах, были приняты 
решения об уменьшении 
объема производства в соот-
ветствии с уровнем реали-
зации. При этом наиболее 
рациональным был признан 
вариант трехнедельного 
простоя производства СМА 
и перехода производства 
холодильников и морозиль-
ников на четыре дня, а так-
же остановка производства 
бытовой техники с 25 дека-
бря 2019 года до 13 января 
2020 года.

Да, руководители ком-
пании понимали, что такие 
решения, мягко говоря, 
непопулярны, но в прошлом 
году у нас не было друго-
го варианта, сравнимого по 
эффективности. И мы смог-
ли в условиях падения объе-
мов реализации и производ-
ства сбалансировать денеж-
ные потоки и обеспечить 

финансовую стабильность: у 
ЗАО «Атлант» не было и нет 
задолженности по выплате 
заработной платы, оплате 
энергоресурсов, платежам в 
бюджет, возврату кредитов 
и уплате процентов за их 
использование».

Дмитрий Соколовский 
не хочет рассуждать о том, 
каково это – возглавить 
компанию, когда она пережи-
вает не лучшие времена.

«Уверен, что сейчас не 
время и не место для раз-
мышлений над этим вопро-
сом, – говорит гендиректор 
«Атланта». – Сейчас глав-
ное – максимально объек-
тивно оценить ситуацию, 
определить вопросы, требу-
ющие первоочередного рас-
смотрения, и работать, рабо-
тать, работать.

Скажу, что за предыду-
щие три месяца исполнения 
обязанностей генерально-
го директора передо мной 
открылась управленческая 
бездна, несмотря на то, что 
последние 15 лет в ЗАО 
«Атлант» я был заместителем 
генерального директора…

Здесь важно понимать, 
что, назначая генерального 
директора из числа работни-
ков нашей компании, глава 
государства и правительство 
поверили в то, что мы спо-
собны самостоятельно спра-

виться с трудностями, пре-
одолеть их и продолжить 
развитие в быстро меняю-
щихся условиях ужесто-
чающейся конкурентной 
борьбы. В «Атланте» я рабо-
таю уже 26 лет, в том чис-
ле на руководящих долж-
ностях – 17 лет. Полагаю, 
что «Атлант» знает меня в 
такой же степени, как я знаю 
«Атлант»…»

из личного дела
Генеральным 

директором ЗАО 
«АТЛАНТ» – директо-
ром Минского завода 
холодильников назначен 
Д.В.Соколовский.

Дмитрию 
Соколовскому 47 лет.

В ЗАО «АТЛАНТ» 
трудится с 1993 года. 
Работал инженером, 
инженером-программи-
стом, начальником бюро, 
заместителем начальни-
ка отдела, начальником 
отдела информационных 
технологий, заместите-
лем генерального дирек-
тора ЗАО «АТЛАНТ» по 
корпоративному разви-
тию и финансам.

Гендиректором ЗАО 
«Атлант» назначен 4 
февраля 2020 года.

яшчэ адзін труп…
У Мінску ў рацэ знойдзена цела жанчыны

Вольга Кавалькова шукае 
сродкі на прэзідэнцкую 

кампанію

ВЫБАРЫ -2020

ШОК!

Учора сустаршыня 
аргкамітэта па стварэнні 
партыі «Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя» 
Вольга Кавалькова 
распавяла, што камісія, 
якая правярала яе 
дакументы для ўдзелу ў 
праймерыз, не мае прэтэнзій 
да яе папер.

– Паколькі прэтэнзій 
да дакументаў няма, з 
упэўненасцю магу сказаць, 
што 4 сакавіка атрымаю 
рэгістрацыю ў якасці 
прэтэндэнта на адзінага 
кандыдата, – гаворыць 
Вольга Кавалькова. – У 
сувязі з гэтым працягваю 
фарміраванне каманды і збор 
сродкаў на маю кампанію. 
Яны будуць скарыстаны на 
выпуск відэа- і друкаваных 
матэрыялаў, рэкламу і іншае.

Я ўдзячна ўсім, хто 
ўжо ахвяраваў сродкі і 
падтрымаў мяне. Дзякую за 
давер. За папярэдні месяц 
сабрана 3200 беларускіх 
рублёў. Самае буйное 
разавае ахвяраванне склала 
500 беларускіх рублёў. Спісы 
ўсіх ахвярадаўцаў будуць 
апублікаваны пасля маёй 
перамогі ў якасці прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь!

Аліна ВеТРАВА.

Паводле інфармацыі 
Следчага камітэта, раніцай 
2 сакавіка супрацоўнікамі 
арганізацыі,  якая 
ажыццяўляе ачыстку зліўных 
каналаў, паблізу дома №17 
па вуліцы Сямашкі ў рацэ 
Мышка было знойдзена цела 
неўсталяванай жанчыны (на 
выгляд 40–50 гадоў).

Паводле папярэдніх 
дадзеных, пры аглядзе 

цела жанчыны цялесных 
пашкоджанняў не выяўлена. 
Жанчыне было 48-гадоў, па 
папярэдняй інфармацыі, 
яна не мела месца працы 
і злоўжывала спіртнымі 
напоямі.

«Для ўстанаўлення 
дакладнай прычыны смерці 
прызначана судова-меды-
цынская экспертыза», – 
паведамляе Следчы камітэт.
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ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Илья ШевчИк: 
«По поводу коронавируса  

в Беларуси больше паники,  
чем в Китае…»

Белорусский музыкант рассказал «Народной Воле» о своей жизни и работе в Поднебесной,  
о коронавирусе и о том, почему сейчас решил вернуться в Минск.

Всех ли 
преподавателей БНТУ 

отправили  
на карантин?

Вот что сообщает Минздрав.

У беларускі  
з Віцебска тэст  

на каранавірус даў 
станоўчы вынік

Міністэрства аховы здароўя інфармуе аб тым, 
што ў РНПЦ эпідэміялогіі і мікрабіялогіі адзін з 

тэстаў, якія былі ўзяты ў беларускі, якая 
пражывае ў Віцебскай вобласці, выявіў 
фрагмент РНК, які можа належаць тыпу 

каранавіруса 2019-nCoV.

Бывший гитарист группы 
«Крама» Илья Шевчик 
первый раз попал в Китай 
в 2003 году вместе со своим 
новым блюз-роковым 
проектом Mojo Blues. 
Страна понравилась, затем 
была еще одна поездка. А 
через год музыкант уехал 
покорять далекую страну 
уже самостоятельно. С тех 
пор он и работает в Китае, 
хотя эпидемия коронавируса 
внесла свои коррективы…

«Пока там нет работы, 
поэтому вернулся в Минск, 
– поясняет мой собеседник. 
– Последний раз дома был два 
года назад…»

– Как только приехал в 
Китай, начал учить китай-
ский язык, – вспоминает 
Илья. – Не сказал бы, что он 
очень сложный, самая боль-
шая проблема – это изуче-
ние иероглифов и интонаций 
при общении. Если в нашем 
алфавите 32 буквы, то, мне 
кажется, даже сами китай-
цы не знают, сколько у них 
всего иероглифов. Для нор-
мального общения полутора 
тысяч хватает, а вот для чте-
ния книг и газет нужно знать 
гораздо больше. Но лично я 
уже через год мог нормаль-
но общаться с китайцами на 
бытовом уровне.

– с жильем как решал 
проблему?

– После первых двух поез-
док у меня уже появились зна-
комые среди местных, поэто-
му они мне помогали. Сначала 
я приехал в поисках работы в 
город Чанчунь, это на северо-
востоке Китая, но уже через 
две недели поступило пред-
ложение переехать в Шеньян, 
чтобы работать вместе с музы-
кантами из России.

Вечером играли джаз 
и блюз в отелях, публике, в 
основном китайской, нра-
вилось. Хотя, надо сказать, 
музыкальные вкусы в Китае 
в последнее время транс-
формируются и не в самую 
лучшую сторону. Молодежи 
больше нравятся диджеи, 
чем блюзовые композиции.

Но так сложилось, что с 
россиянами я не очень долго 
проработал, и затем уже при-
шлось что-то искать само-
стоятельно. Работу нашел 
отличную – в большом шоу 
под названием «Западный 

пивной город». Живая музы-
ка, пиво, две тысячи зрите-
лей. Это было круто! Кстати, 
раньше таких музыкальных 
театров в Китае было очень 
много. Это стало моей рабо-
той на 8–9 лет.

– Нравилось?
– Конечно. Я выступал 

в разных театрах, они меня-
ли программу каждые 10–15 
дней. За вечер в шоу принима-
ли участие 6–7 человек, про-
грамма каждого не превышала 
20 минут. В шоу – музыканты, 
акробаты, клоуны... У меня 
был китайский сценический 
псевдоним – YELIYA.

Надо сказать, что публи-
ка принимала очень хорошо. 
Сидят за столиками, пьют 
пиво или чай, смотрят шоу.

– сложный график рабо-
ты был?

– В шоу нужно было 
выступать каждый день, но я 
не сказал бы, что за 20 минут 

ты сильно перенапрягаешься. 
Сложно – это то, чем я сейчас 
занимаюсь. Поскольку 
все театры сейчас уже 
закрылись, мне приходится 
работать каждый вечер по 
шесть-семь часов, начиная с 
18.00. Это значит, что нужно 
сыграть в двух ресторанах 
и двух клубах. При этом 
на протяжении недели нет 
ни одного выходного. А 
зарплата в итоге меньше, 
чем раньше я получал за 20 
минут выступления в шоу.

Последние три года я 
работаю в небольшом тури-
стическом поселке Янгшоу 
провинции Гуанси.

– Знаю, что ты женился 
на китаянке. Как познако-
мился с будущей супругой?

– Очень просто. Гуанчжоу 
– огромный город, где много 
китаянок.

– Тяжело было привы-
кать к китайскому быту?

– Бытовые условия – это 
для меня не проблема. У 
меня есть своя квартира, но 
я ее сдаю, а арендую жилье 
там, где мне удобно.

– Знаю, что в 2015 году 
ты решил инвестировать 
деньги в Камбодже. Как 
успехи?

– Местные власти 
мой бизнес полностью 
уничтожили. Я вкладывал 
деньги в туристическую 
сферу – был свой пляж, 
ресторан, бар, сцена для 
выступления музыкантов.

Начиналось все просто 
прекрасно, но через 
некоторое время власти 
издали распоряжение 
отодвинуть все эти объекты 
на 50 метров от воды. Еще 
позже приехали бульдозеры 
и все сравняли с землей. Мол, 
пляж – это государственная 
собственность. В итоге я 
потерял 100 процентов своих 

инвестиций. Это достаточно 
большая сумма.

– В Китае некуда было 
вложить деньги?

– Здесь я тоже инвести-
рую. Например, открыли 
вдвоем с китайцем клуб, но 
в итоге не сработались, и я 
продал ему свою долю.

Кстати, в Китае доста-
точно сложно открыть свое 
дело, поэтому я и решил 
попробовать вести бизнес 
в Камбодже. И проблема не 
в какой-то бюрократии, а в 
получении прибыли. То есть 
открыть дело можно, но глав-
ное – не прогореть. Потому 
что в Китае достаточно высо-
кие цены, раз в десять выше, 
чем в той же Камбодже. Хотя, 
конечно, все зависит от каче-
ства товара и услуг.

– В стране есть рассло-
ение на бедных и богатых?

– Мне кажется, здесь 
больше богатых, чем бедных. 
Беднее живут в деревнях, но 
там и цены ниже.

– работы в Китае хва-
тает?

– Да, и многие 
разъезжаются в ее поисках 
не только по всему миру, но 
и по всей стране. Я заметил, 
что у китайцев обычно не 
принято работать там, где 
живешь. Как говорят, рыба 
ищет где глубже.

– Поселок, в котором 
ты работал в последнее 
время, далеко от уханя, 
где началась эпидемия 
коронавируса?

– Достаточно далеко, в 
нашей провинции, насколько 
мне известно, не было слу-
чаев заражения вирусом. А 
вообще, мы все узнали об 
эпидемии только в китай-
ский Новый год – 24 янва-
ря. До этого вообще никакой 
информации не было.

– Что было в поселке 
после этого?

– Закрыли практиче-
ски все заведения, на улицу 
нужно было выходить обя-
зательно в маске. Вообще 
все вымерло, люди сидели по 
домам и без особой нужды 
никуда не выходили. Лично 
я дома в это время готовил 
новый сольный акустиче-
ский альбом. Кстати, одна 
китайская песня будет на 
белорусском языке.

Такая ситуация продол-

жалась около двух недель, 
но затем постепенно народ 
зашевелился. Когда я уезжал, 
многие заведения уже откры-
лись – кроме клубов и ресто-
ранов. Их откроют, может 
быть, только через месяц-
два, поэтому и решил при-
ехать в родной Минск.

– Паники среди населе-
ния не было?

– Мне кажется, в 
Беларуси больше паники, чем 
в Китае. В нашем поселке 
люди больше думают о том, 
сколько они денег потеряли 
из-за этого коронавируса, 
потому что первые недели 
после Нового года – это самое 
лучшее время для бизнеса.

Янгшуо – между-
народный туристиче-
ский центр, сюда всегда 
приезжает очень много 
туристов. Но сейчас все 
пусто, все закрыто.

– Медики людей прове-
ряют?

– Недели две назад везде 
стали измерять температуру. 
Идешь по улице, а тебе ко 
лбу приставляют пистолет-
градусник. Проверили – 
отпустили. Так же, если 
заходишь на рынок или в 
магазин, сканируют твой код 
на телефоне.

– Ты летел в Минск через 
Москву?

– Да, вылетал в 
российскую столицу из 
Гуанчжоу. В московском 
аэропорт у заполнил 
личную карточку, измерили 
температуру, также у всех 
взяли мазки из носа и 
рта. Все было достаточно 
быстро. Сказали, если что-
то обнаружат, найдут меня и 
сообщат.

Кстати, в Гуанчжоу, 
насколько мне известно, уже 
две недели нет ни одного 
заболевшего, и там вообще не 
было смертельных исходов. 
И еще мне понравилось, 
что в аэропорту сейчас нет 
никакой толпы туристов, 
хотя раньше в зале ожидания 
было не протолкнуться.

– сколько времени 
планируешь провести дома?

– Около месяца. Думаю, 
к этому времени в поселке 
клубы уже откроют. Впереди 
очень много работы…

Алесь СИВЫЙ.

ОФИЦИАЛЬНО

ЧУЛІ?

«В связи с тем, что 27 
февраля тесты, проведенные 
в Республиканском научно-
практическом центре эпи-
демиологии и микробиоло-
гии показали наличие РНК, 
которая может принадлежать 
типу коронавируса 2019-
nCoV, у одного из студентов 
Белорусского националь-
ного технического универ-
ситета (БНТУ), прибывше-
го из Ирана, было принято 
решение перевести студентов 
университета на индивиду-
альное обучение, – сообща-
ет пресс-служба ведомства. 
– Ближайшее окружение 
студента из Ирана, а также 
часть студентов из группы, с 
которыми молодой человек 
вместе учился, имеющие при-
знаки респираторной инфек-
ции, госпитализированы в 
Минскую инфекционную 
больницу, у них взяты ана-
лизы. Другая часть студентов 
из группы, с которыми моло-
дой человек вместе учился 
и у которых нет признаков 
инфекционного заболевания, 
помещена в Республиканский 
клинический госпиталь инва-
лидов Великой Отечественной 
войны под наблюдение на вре-
мя инкубационного периода 
(14 дней). На сегодняшний 
момент лабораторные иссле-

дования РНПЦ эпидемио-
логии и микробиологии не 
выявили наличия РНК, кото-
рая может принадлежать типу 
коронавируса 2019-nCoV, у 
данных пациентов.

Что касается всех осталь-
ных студентов и препода-
вателей БНТУ, а также лиц, 
прибывающих из вышепе-
речисленных стран, за ними 
осуществляется медицинское 
наблюдение (в том числе посе-
щение на дому), по показани-
ям – обследование и госпита-
лизация.

В связи с тем, что число 
белорусских и зарубежных 
граждан, которых необходимо 
обследовать и госпитализи-
ровать, увеличивается, было 
принято решение задейство-
вать планы Министерства 
здравоохранения по размеще-
нию граждан с симптомами 
респираторных заболеваний 
не только в корпусах Минской 
инфекционной больницы, но 
и в терапевтическом корпусе 
Минской клинической боль-
ницы №6, а также в некото-
рых областных учреждениях 
здравоохранения. Данные 
учреждения оснащены всем 
необходимым оборудованием 
и высококвалифицированным 
персоналом».

Вера ВИР.

Тэсты выконваліся ў рам-
ках актыўнага лабараторна-
га кантролю грамадзян, якія 
вярнуліся з эпідэміялагічна 
неспрыяльных раёнаў. Такія 
мерапрыемствы ў гэтыя дні 
праходзяць па ўсёй краіне.

Беларуская грамадзянка і 
двое яе калег прыбылі з Італіі. 
У сувязі з тым, што яны былі 
непрацяглы час у Паўночнай 
Італіі, яны былі выкліканы 
ва ўстанову аховы здароўя. 
Тут ва ўсіх, хто прыбыў, 
былі ўзяты тэсты і аналізы. 
Пацыенты былі шпіталізаваны 
ў Віцебскую абласную 
клінічную інфекцыйную 

бальніцу. На сённяшні момант 
стан усіх трох здавальняючы, 
прыкмет захворвання няма. 
У дачыненні да дадзенай 
пацыенткі праводзіцца паглы-
бленая лабараторная дыягно-
стыка. У двух яе калег тэсты 
адмоўныя.

«Інфармуем: на сённяшні 
момант ва ўстановах ахо-
вы здароўя Беларусі з падаз-
рэннем на каранавірусную 
інфекцыю знаходзяцца тры 
пацыенты. Ва ўсіх траіх стан 
здавальняючы, клінічных 
праяў хваробы няма», – 
інфармуе прэс-служба 
міністэрства.

ТЕМА ДНЯ

Французский ученый: смертность от коронавируса  
может в сто раз превысить смертность от сезонного гриппа

Во Франции, как и во многих 
странах мира, сотни ученых рабо-
тают над разработкой вакцины 
и лекарства от коронавируса. Но 
чем закончится эта гонка на время, 
предвидеть пока невозможно.

Что мы знаем и не знаем о коро-
навирусе? Можно ли говорить о 
пандемии Covid-19? И когда ученые 
найдут лекарство от этой новой 
болезни? 

На вопросы RFI ответил 
Фредерик Танги, бывший работ-
ник Национального центра науч-
ных исследований CNRS, а сейчас 
– сотрудник лаборатории по раз-
работке вакцины от коронавируса 
Института Пастера.

– Почему весь мир так боит-
ся эпидемии коронавируса? Из-за 
большого количества летальных 
исходов?

– Согласно последним цифрам, 
полученным из Китая, в настоящий 
момент коэффициент смертности 
составляет 3,3%.

– Это больше, чем смертность 
от простого гриппа?

– Конечно. Почти в сто раз. 
По разным данным, смертность 
от коронавируса – от пятидесяти 
до ста раз выше, чем от обычной 
сезонной эпидемии гриппа.

– Но это менее опасно, чем эпиде-
мия тяжелого острого респираторно-
го синдрома (ТОрс) 2003 года?

– Однозначно трудно отве-
тить. По количеству заражений 
и по количеству летальных исхо-
дов мы уже давно перешли объ-
ем эпидемии ТОРС. Но в процент-
ном соотношении эпидемия ТОРС 
была более опасной: коэффициент 
смертности тогда составлял около 
9%, то есть в три раза больше, чем 
сейчас. Но и три процента – это 
уже много. Если бы коронавирус 
был обычным гриппом, то на сегод-
няшний день количество умерших 
было бы всего сорок человек, а не 
две тысячи семьсот. (По состоянию 
на 2 марта 2020 года коронавирус 
COVID-19 (ранее 2019-nCoV) выяв-
лен у 89.068 человек, умерли 3039, 
выздоровели 45.064. – RFI.) То есть 
смертность от коронавируса на 
сегодняшний день в 60 раз выше, 
чем от обычного гриппа.

– Кто входит в так называемую 
категорию риска? Кто больше все-
го страдает от коронавируса?

– Заразиться коронавирусом 
может каждый. Но как при любой 
инфекционной болезни, у людей 
со слабым здоровьем больше риск 
летального исхода. Это либо груд-

ные дети, либо пожилые люди, а 
также страдающие диабетом, забо-
леваниями сердца – в целом те, у 
кого уже есть какое-то серьезное 
заболевание. И хотя на сегодняш-
ний день у нас нет полных дан-
ных, известно, что от коронавируса 
умирает больше пожилых людей. 
Насколько мне известно, пока не 
зарегистрировано смертельных 
случаев у детей младше 18 лет.

– у властей разных стран наи-
большее беспокойство вызывают 
так называемые «бессимптом-
ные» носители вируса. Это те, у 
кого никаких внешних признаков 
болезни не проявляется, но вместе 
с тем они могут заразить корона-
вирусом окружающих. Такое воз-
можно?

– Да, конечно. Как и у любой 
инфекционной болезни, можно 
быть носителем вируса, не болея, 
но передавать его другим людям. 
Как раз именно так вирус чаще и 
передается.

– И как от этого можно защи-
титься?

– В таких случаях ничего сде-
лать невозможно.

– Кроме закрытия городов и 
запрещения полетов?

– Китай таким образом смог 

снизить распространение эпиде-
мии, хотя около 80 тысяч заражен-
ных – это все равно очень мно-
го. Но мы даже не представляем, 
что могло быть, если бы Китай не 
закрыл целые города.

– Какие на сегодня существу-
ют методы лечения коронавируса 
и как скоро можно ожидать вак-
цину от коронавируса?

– Мы найдем вакцину от коро-
навируса, но произойдет это рано 
или поздно – трудно сказать. Много 
лабораторий в разных странах сей-
час работают над этим. При этом 
существуют разные технологии. 
Я думаю, что к апрелю или маю 
первые вакцины будут разработа-
ны. Но их качество не обязательно 
будет хорошим, так как ускорен-
ные технологии не предполагают 
этого. Программа, над которой мы 
работаем (в Институте Пастера. 
– RFI), позволит изготовить вакци-
ну не раньше сентября. И конечно, 
мы надеемся, что к этому времени 
эпидемия завершится.

Что касается лечения, то специфи-
ческих лекарств от коронавируса не 
существует. Сейчас лечат только сим-
птомы – жаропонижающее, противо-
воспалительные и кислород для тех, 
кому трудно дышать. Существуют пер-

вые публикации о результатах лече-
ния различными противовирусными 
средствами (например, используемы-
ми при лечении эболы или гепатита 
С), но пока это только начальные 
данные. Сказать, как они будут дей-
ствовать при широком применении, 
невозможно.

– сколько нужно времени, 
чтобы доказать, что один из мето-
дов лечения работает?

– Это так же трудно, как и 
назвать сроки изготовления вак-
цины. Если действовать быстро и 
особо не обращать внимания на 
побочные эффекты, то всё может 
быть очень скоро. Но в нормальных 
условиях такая работа занимает 
годы. Эта ситуация, к сожалению, 
обычая. Вирус совершенно новый, 
незнакомый. Невозможно требо-
вать от ученых протестированные 
лекарства от вируса, который еще 
два месяца назад был неизвестен. 
Для разработки нового медикамен-
та требуется много времени. На 
нынешней стадии, за два месяца 
(после открытия коронавируса. – 
RFI), готового лекарства пока нет.

– Вас как ученого пугает эта эпи-
демия? Вы встревожены больше, 
чем, например, при эпидемии ТОрс?

– Да, так как эпидемия развива-

ется быстрее, чем ТОРС. Тогда очаг 
эпидемии был погашен довольно 
быстро. Сейчас же развитие выхо-
дит из-под контроля. Сейчас мы 
на пороге пандемии. Если эпиде-
мия затронет еще один континент, 
если там обнаружится то же чис-
ло заболеваний, что и в Италии, 
то будет официально объявлено о 
пандемии. По определению панде-
мия затрагивает более двух кон-
тинентов. Сейчас, когда эпидемией 
затронуты Азия и Европа и нет 
большого количества заражений в 
Америке и Африке, это не являет-
ся пандемией. Но если говорить о 
Евразии, то здесь уже можно гово-
рить о пандемии для половины 
населения планеты.

– Насколько велик риск пре-
вращения эпидемии коронавиру-
са в пандемию?

– Очень трудно сказать. 
Например, то, что произошло на 
днях в Италии, всех застало вра-
сплох. Это может повториться как 
в Европе, так и в Канаде или еще 
где-нибудь. Весьма удивительно, что 
очень мало случаев зарегистрирова-
но в Латинской Америке и в Африке. 
Возможно, это связано с климатом, 
но в этих странах также бывают эпи-
демии сезонного гриппа.

– Другими словами, эта 
болезнь настолько неизвестна, 
что ничего нельзя предвидеть?

– Абсолютно так. Вы сделали 
правильный вывод. Мир начал 
думать, что развитие эпидемии 
замедлилось в Китае, как вдруг она 
появилась в другом месте. Да и в 
Китае это было лишь кратковре-
менным замедлением. Количество 
заболеваний там теперь уже превы-
сило 80 тысяч человек. Это говорит 
о том, что распространение эпиде-
мии продолжается.

Будь в курсе!
Швейцария запретила все 

мероприятия с участием более 1000 
человек, чтобы предотвратить рас-
пространение коронавируса.

Женевский автосалон 2020 года 
в Швейцарии отменен.

Вьетнам прекратил выдачу виз 
гражданам Южной Кореи. Также 
иностранные граждане, посетившие 
Южную Корею, будут помещены под 
обязательный двухнедельный каран-
тин по прибытии в страну.

В россии туроператорам запре-
щено продавать путевки уже в 
четыре страны: Китай, Италию, 
Южную Корею, Иран.
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У калектыве  
ўсе, лічы, як і 
начальнік, ліхачы
Да двух гадоў пазбаўлення волі асуд-
жаны кіраўнік мінскага спартыўна-
аздараўленчага комплексу 
«Алімпійскі», дэпутат Мінгарсавета 
Сяргей Казлоў. У рабочы час на 
службовай машыне ён шмат разоў 
парушаў правілы дарожнага руху і 
прымушаў падначаленых браць віну 
на сябе, плаціць штрафы, быццам 
бы за стырном сядзелі менавіта яны.

Ён быў, як кажуць, пры партфелі
І меў службовы легкавік
(Яшчэ й шафёра даць хацелі,
Ды руляваць ён сам прывык).
Як куля, лётала машына,
Калі садзіўся за стырно:
Прабачце, але ў ср…ку шыла
Яму ўтыкалі ўсё адно.
Машынай безразважна правіў,
Пляваць хацеў на іншых ён
І не прытрымліваўся правіл
(«Для дурняў пісаны закон!»).
Не раз «даішнік нехарошы»
Свістаў і падымаў жазло.
На штрафы ён адшчыкваў грошы,
І крыўдна ўсё-такі было,
Бо ён не чалавек звычайны,
А паўнамоцны дэпутат.
Але галоўнае – начальнік,
«Халопаў» мае цэлы штат.
Дык хай яны і цягнуць ношку –
Ягоных штрафаў груз цяжкі:
Калі цягнуць усім патрошку,
Груз адчувальны не такі.
Як «шчасця ліст» у раз чарговы
Прыйшоў начальніку з ДАІ,
Ён, напусціўшы від суровы,
Спярша вахцёра «падаіў».
– Ты на маёй машыне ўчора
Ганяў па вулках, як віхор.
Патрэбна трохі цяпнуць гора, –
Пачуў збянтэжаны вахцёр. –
Дык штраф ты заплаціць павінны,
Узяўшы на сябе віну.
Ад непрыемнае навіны
Вахцёр глытаў няўцямна сліны.
– Цябе з работы я турну,
Калі праявіш непакору! –
Яму пагрозна рыкнуў бос.
І што было рабіць вахцёру?
Да касы грошыкі панёс…
Калі наступная папера
Прыйшла яму па пошце, дык
Немаладога інжынера
Плаціць прымусіў кіраўнік.
Хоць інжынер, сказаць дарэчы,
Вялікі меў працоўны стаж,
Аднак таксама не пярэчыў,
Паддаўся бедны на шантаж.
Бухгалтарку начальнік хціва
Таксама ўзяў у абарот,
І штраф жанчына аплаціла,
Як на яе разявіў рот.
Затым і іншыя ад страху
Плацілі не за ўласны грэх.
Як парушальнік злосны, штрафу
Намеснік нават не пазбег
І не ўсчыніў пры гэтым сварку.
Усе, выходзіць, ліхачы!
Начальнік толькі сакратарку
(З усіх адну яе, лічы)
Не браў, як кажуць, у аблогу
(Хоць і трымаў на дзеўку зло),
Бо ў сакратаркі, дзякуй богу,
Правоў кіроўцы не было…
                  * * *
Цяпер турма на даляглядзе.
Паспачуваць магу яму,
Бо за яго ніхто не сядзе
На суткі нават у турму…

Накшталт немаўляці 
Дырэктар наш – бы немаўля:
Нармальны з выгляду мужык,
Як прыйдзе ўранку, ды пасля
Чуць што не так – адразу ў крык.

Не збыліся мары вернікаў
Тры гады святар і тут, і там
Грошыкі збіраў на новы храм
(Вернікаў аб храме грэлі мары),
А хапіла толькі на «Ферары»…

І прыгажуня, і разумніца 
– Які ў цябе вясёлы нораў,
Які танклявы, гнуткі стан!
А вочы сінія, як мора…
Уся наогул без заган.
Бадай, на свеце быць не можа,
Чым ты, прывабней і ярчэй…
– Імкнешся зацягнуць у ложак? 
– Дык ты й разумніца яшчэ!

Сапсаванае свята 
Мне нішто не зычыла бяды…
Я з сябрамі піў у бары піва.
Жонка ненаглядная туды
Раптам уварвалася імкліва.
І з парога лямант узняла,
І мяне падлюкай абазвала,
Згрэбла нашы куфлі са стала…
Словам, натварыла бед нямала.
І таму здаецца мне падчас,
Што забіць гатовы «палавіну»,
Бо псуе вось гэтак кожны раз
Нашага вяселля гадавіну.

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

П О Ш Т а

СЛЕЗНАЯ ПРОСЬБА

ПАЗІЦЫЯ

З НАгОДЫ

МНЕНИЕ

РЕЗОНАНС

РАКУРС

Дорожный сбор не должен 
включаться в стоимость топлива

Сделайте 
подарок 

детям войны
Приближается 75-летие Победы в 

Великой Отечественной войне. Государство 
будет чтить память о тех, кто отдал жизнь 
за Родину. Те из участников сражений, кто 
дожил до наших дней, получат очередные 
награды и, конечно, денежную помощь.

А мы, дети войны? Даже больно вспо-
минать, что нам пришлось пережить. У 
многих отцы погибли на фронтах. Мы 
испытали и холод, и голод. Бывало, ели 
мороженую картошку да щи из лебеды.

Нас, детей войны, остается все мень-
ше и меньше. И хочется, чтобы бело-
русские власти наконец-то вспомнили 
о нас и в канун 75-летия также сделали 
нам подарок. Я, например, не против 
того, что у нас школьники пользуют-
ся бесплатным проездом в городском 
транспорте. Но это ведь дети в основном 
из достаточно обеспеченных семей. А у 
нас, детей войны, пенсии мизерные. Да 
и здоровье подводит. Считай, через день 
нужно добираться или в поликлинику, 
или в больницу, или в аптеку. Да мало 
ли куда нужно подъехать на автобусе, 
троллейбусе или в метро… За неделю, 
за месяц набегают многие рубли. Так 
почему бы нам, детям войны, не предо-
ставить льготный проезд в городском 
транспорте? Государство понесло бы 
небольшие расходы, а мы, люди пре-
клонных лет, испытавшие немало труд-
ностей с младенческого возраста, были 
бы благодарны властям.

Р.Ф.БОРОЗНА,  
дитя войны, ветеран труда.

Минск.

Вот уже больше года в 
Беларуси обсуждается вопрос 
о предпочтительном способе 
взимания платежей за участие 
транспортных средств в дорож-
ном движении. Многие выска-
зываются о том, что дорожный 
сбор необходимо включить 
в стоимость автомобильно-
го топлива, считая это спра-
ведливым: сколько заправил 
– столько километров и про-
ехал. Таким образом и владель-
цы машин других государств, 
покупая топливо на территории 
Беларуси, тоже будут участво-
вать в финансировании затрат 
на содержание дорог. 

Однако, я считаю, речь не 
должна идти о включении 
дорожного сбора в стоимость 
топлива. Речь должна идти об 
осуществлении оплаты дорож-
ного сбора в зависимости от 
количества покупаемого на АЗС 
топлива. Для этого в кассовые 
аппараты АЗС должна быть 
заложена программа, предусма-
тривающая отдельно оплату сто-
имости заправленного топлива 
и отдельно оплату дорожного 
сбора в зависимости от количе-
ства заправленного топлива.

Денежные суммы должны 
будут перечисляться на соот-
ветствующие расчетные сче-
та отдельно за топливо и за 
дорожный сбор.   

Отсюда следует, что допол-

нительную оплату дорожного 
сбора при заправке топлива на 
АЗС нельзя считать составля-
ющей стоимости топлива. 

Таким образом сумма 
дорожного сбора, не входящая 
в стоимость топлива, никак не 
повлияет на повышение стои-
мости продовольствия, това-
ров народного потребления, 
коммунальных платежей и 
других видов выплат.

Что касается заправки агре-
гатов и механизмов, находя-
щихся в эксплуатации у физи-
ческих лиц, заправки промыш-
ленной и производственной 
техники (автосредств, использу-

емых в лесном хозяйстве, стро-
ительных и сельскохозяйствен-
ных машин, железнодорожных 
локомотивов и т.п.), освобожде-
ния от дорожного сбора инва-
лидов, владеющих специально 
оборудованными транспортны-
ми средствами, а также приме-
нения понижающего коэффи-
циента 0,5 в отношении авто-
мобилей, принадлежащих вете-
ранам Великой Отечественной 
войны, инвалидам I или II 
групп, то предложения по реше-
нию этих вопросов подробно 
изложены в письмах, направ-
ленных 24 февраля 2020 года 
президенту, премьер-министру, 

министру финансов и министру 
транспорта и коммуникаций, с 
просьбой рассмотреть вариант 
оплаты дорожного сбора по 
установленному тарифу прямо 
пропорционально количеству 
купленного на АЗС топлива без 
включения в его стоимость.

Предлагаемый Минфином 
порядок оплаты дорожно-
го сбора от одного месяца 
(минимально) является, на 
мой взгляд, неприемлемым, 
вызывает у владельцев транс-
портных средств возмущение, 
недовольство и даже недо-
умение. Почему владелец 
транспортного средства дол-

жен оплачивать дорожный 
сбор за полный месяц, если 
ему за этот период необходи-
мо использовать автомобиль 
один раз и всего лишь на 1–2 
часа, например, для заезда на 
дачу на весь дачный сезон? 
А если через 3-4 месяца он 
решит вернуться к постоянно-
му месту жительства, то каким 
образом он осуществит опла-
ту, если на даче нет отделения 
банка? И почему он опять дол-
жен платить за полный месяц, 
если он доедет до постоян-
ного места жительства всего 
лишь за 1–2 часа? Таким обра-
зом владелец транспортного 
средства осуществит оплату 
дорожного сбора за два меся-
ца, но при этом дорогу будет 
использовать в течение 2–4 
часов, проехав расстояние не 
более 100 километров. В то же 
время владельцы, интенсивно 
использующие свои транс-
портных средства и проезжа-
ющие по дорогам достаточно 
большие расстояния, будут 
платить дорожный сбор оди-
наково с теми, кто редко, от 
случая к случаю, пользуется 
дорогами на короткие рассто-
яния. Это, считаю, несправед-
ливо и противоречит понятию 
«интенсивность использова-
ния дорог».

Александр САмОдуРОВ.
Минск.

«Вусаты нянь» – бэбісітар па-беларускуПоддерживаем!
В «Народной Воле» за 18 февраля в ста-

тье «Предлагаю Светлану Калинкину» Сергей 
Неровный очень обоснованно предложил выдви-
нуть ее кандидатуру на избрание единым канди-
датом в президенты от демократических сил. Мы 
согласны!

Действительно, Светлана Калинкина не толь-
ко прекрасный журналист. Она обладает всеми 
качествами большого политика с демократиче-
скими взглядами. Мы считаем, что ее кандида-
туру поддержат все белорусские патриотические 
силы, все, кто болеет за будущее нашей страны.

Став президентом, она сможет вернуть 
Беларусь на путь демократического разви-
тия, на путь нейтралитета, который указан в 
Конституции, но нарушается нынешней властью. 
В стране много высокообразованных талант-
ливых специалистов, которых она сможет при-
влечь, чтобы провести эффективные экономиче-
ские реформы, как это сделано в Польше, Литве, 
Латвии, Эстонии, создать условия для развития 
в стране здравоохранения, образования, науки и 
культуры, для улучшения жизни народа. 

Поддерживаем кандидатуру Светланы 
Калинкиной и просим ее дать согласие участво-
вать в избрании единым кандидатом в президен-
ты от демократических сил!

Леонид БеРеЗОВСкИЙ и Таисия РуСАк.
Минск.

РЕЗОНАНС

17-гадовы Павел Бондар – 
студэнт другога курса будаўнічага 
ліцэя №10 у Мінску, будучы маляр-
тынкоўшчык. Бэбісітарам – нянькай 
па доглядзе дзіцяці – пачаў працаваць 
зусім нядаўна. Прайшоў навучанне ў 
кампаніі «Babysitter.by» і стаў адным 
з нямногіх нянек-юнакоў. 

Адным з першых падапечных 
«вусатага няня» стаў 4-гадовы 
Мацвей. Пасля заняткаў у ліцэі 
Павел ідзе забаўляць малога: 
апранаць, карміць, гуляць у футбол 
альбо з цацкамі, чытаць кніжкі. 

«Гэта мой першы і складаны 
вопыт: Мацвей вельмі сарамлівы 
хлопчык і напачатку вельмі 
неахвотна ішоў на кантакт. 
Здаралася, проста закрываў твар 
рукамі, тады я сыходзіў у іншы пакой, 
каб ён супакоіўся. Праз некаторы час 
хлопчык ужо сам выглядаў, шукаючы 
мяне: маўляў, куды гэты незнаёмы 
дзядзька дзеўся, мо сышоў? – смяецца 
юнак. – Ну, і як усе дзеці, Мацвей баіцца 
козыту – і я скарыстаўся гэтым: 
паказытаю – малы пачынае смяяцца і 
гэтак у выніку разнявольваецца». 

Павел кажа, што пачувае сябе 
супергероем: раптам з’яўляецца 

ў доме, так бы мовіць, «тушыць 
пажар», калі дзіця няма каму 
даглядаць, і сыходзіць «у далячынь 
з высока ўзнятай галавой».

«Самае складанае – даць адчуць 
дзіцяці, што ты не страшны дзядзька. 
Я разумею, што яны думаюць: «Вось 

прыйшоў нейкі вялікі «бандыт» і 
мяне забярэ». Галоўнае – пагрузіцца 
ў іх жыццё. Да прыкладу, я сядзеў 
на падлозе і чакаў «афіцыянтку». 
Дзяўчынка падыходзіла, «карміла» 
мяне, я дзякаваў за смачныя стравы і 
«замаўляў» яшчэ».

Да Паўлавага занятку 
аднакурснікі збольшага ставяцца 
добра. «Толькі аднойчы пачуў, што, 
маўляў, сядзець з дзецьмі – гэта 
не па-мужчынску. А ў асноўным 
цікавяцца, некаторыя таксама 
хочуць далучыцца, але не могуць 
адважыцца. Ну а я вось змог», – 
смяецца «вусаты нянь».

Юнак кажа, што праца 
бэбісітарам дазвале яму набыць 
асабісты вопыт догляду дзяцей, 
які спатрэбіцца ў жыцці, а таксама 
дае магчымасць зарабіць кішэнныя 
грошы: сярэдні заробак – 5 рублёў 
за гадзіну.

Кіраўніца кампаніі «Babysitter» 
Эльвіра Грахоўская кажа, што 
асноўны склад працаўнікоў 
– студэнты сталічных ВНУ, 
Нянькі гэтага ўзросту найбольш 
запатрабаваны ў бацькоў – яны 
ўмеюць не толькі знайсці з малымі 
агульную мову, але і падрыхтаваць 
урокі, бо яшчэ ўчора самі былі 
школьнікамі.

Галіна АБАкуНчЫк.
Павел Бондар на працоўным 

месцы – няньчыць 
падапечнага. 

Пра ініцыятыўную настаўніцу і яе дырэктрысу

Спецыяльным законам трэба адмяніць бальшавіцкія назвы вуліц!

Сёлетні Дзень роднай мовы 
я правёў у Чэрвеньскім раёне – 
знакавым для мяне, бо некалі тут, 
у раённым гарадку на Міншчыне, 
– яшчэ задоўга да спектакляў па 
маіх лібрэта «Янка Купала: жыццё 
пры святле маланак» і «Камедыя» 
ў Беларускім дзяржаўным 
акадэмічным музычным тэатры 
– дзіцячая тэатральная студыя ў 
Чэрвені зрабіла пастаноўку па маёй  
п’есе  «Як Гаўка ў космас збіраўся».  

Гэтым разам сустрэчы адбыліся ў 
Смілавіцкай гарпасялковай бібліятэцы 
з вучнямі малодшых класаў СШ №1 
і ў школе аграгарадка Валевачы. 

Вучні чыталі мае вершы, яны ж, а 
таксама настаўнікі і бібліятэкары 
набывалі кнігі, атрымлівалі аўтографы, 
запрашалі прыязджаць яшчэ.   

Напярэдадні такая ж сустрэча 
прайшла і ў сталічнай гімназіі 
№7. Ведаю, што і мае калегі-
пісьменнікі ў гэты дзень наведалі 
многія навучальныя  і бібліятэчныя 
ўстановы. І гэта яны робяць не толькі 
ў Дзень роднай мовы. 

На жаль, не абыходзіцца і без 
лыжкі дзёгцю. Напрыклад, у адной 
школе суседняга з Чэрвеньскім 
раёна адмянілі раней запланаванае 
мерапрыемства, ініцыятарам якога 

стала маладая настаўніца беларускай 
мовы і літаратуры, бо дырэктрыса 
палічыла, што продаж кніг –  камерцыя.  
Прычым гаворка ішла пра кнігі, якія 
выпускаюць дзяржаўныя выдавецтвы, 
а іх аўтары адно што дапамагаюць 
рэалізоўваць выпушчаную прадукцыю 
з ужо ўплачанымі падаткамі без 
усялякай матэрыяльнай выгады 
для сябе – больш за тое, нават без 
гандлёвай нацэнкі. 

Не думаю, што вучні гэтай 
школы (не называю адрасата, 
каб не нашкодзіць ініцыятыўнай 
настаўніцы, – я ж ведаю нашых 
чыноўнікаў!) часта завітваюць у 

кнігарню (ды і ці завітваюць увогуле?). 
А тут кніга сама ідзе да іх, аднак на яе 
шляху паўстаюць і ўчыняюць заслон 
падобныя чыноўнікі-дырэктрысы. 
Цікава, а што чытаюць вучні гэтай 
школы? І ці чытаюць увогуле? Зрэшты, 
як і  дырэктрыса. Пэўна, акрамя 
мінадукацыйных дырэктыў, яна, 
сагнушы калені перад вышэйстаячым 
начальствам, і сама даўно ўжо не 
трымала ў руках кнігу сучаснага 
беларускага пісьменніка. Ды Бог з ёй! 
Страшней, што падобныя дырэктрысы 
забіваюць любую ініцыятыву тых,  хто 
яе праяўляе.

Анатоль ЗЭкАЎ, пісьменнік.

Пасля развалу СССР савец-
кая тапаніміка адразу стала 
знікаць з назваў гарадоў, вёсак, 
вуліц і плошчаў. Першымі былі 
прыбалтыйскія рэспублікі, якія 
зрабілі гэта яшчэ ў апошнія 
гады існавання СССР. Азіяцкія 
рэспублікі і краіны Закаўказзя 
таксама асабліва не цырымоніліся 
з савецкай спадчынай.

Расія пачала з вяртання 
гістарычнай назвы сваёй былой 
сталіцы – Санкт-Пецярбургу, 
потым зніклі з геаграфічнай 
карты Расіі Горкі, Свярдлоўск, 
Куйбышаў, Калінін, а Ноўгарад 
стаў «Господином великим 

Новгородом», дзе за адзін дзень 
вярнулі гістарычныя назвы ўсім 
гарадскім вуліцам і плошчам. Каб 
людзям было лягчэй да гэтага 
прызвычаіцца, на дамах, што ста-
яць на перакрыжаваннях вуліц, 
пакінулі на пару гадоў і старыя 
шыльдачкі з савецкімі назвамі, 
але цяпер пра іх даўно забыліся.

Да 2014 года савецкая спад-
чына даволі добра пачувалася ва 
Украіне. Але пачалося ваеннае 
сутыкненне з Расіяй, і «ленінапад» 
імгненна пацягнуў за сабою 
рэшткі савецкіх назваў.

Толькі Рэспубліка Беларусь 
моцна трымаецца за савец-

кую спадчыну як сапраўдны 
запаведнік Савецкага Саюза, дзе 
БССР займала першае месца па 
колькасці помнікаў Леніну на 
душу насельніцтва.

У першыя гады незалежнасці, 
дзякуючы намаганням дэмакра-
тычных дэпутатаў, удалося нешта 
зрабіць як у Мінску, так і ў нека-
торых іншых гарадах. Мянялася 
тапаніміка ў Маладзечне, калі там 
кіраўнікамі горада былі Генадзь 
Карпенка і Віктар Ганчар. Праўда, 
пасля 1994 года ўсё спынілася, і 
толькі ў апошнія гады сітуацыя 
стала мяняцца крыху ў лепшы 
бок. Так, грамадскасць Магілёва 

першай у краіне дамаглася таго, 
што ў гістарычнай частцы гора-
да пад шыльдамі з афіцыйнымі 
савецкімі назвамі вуліц і плошчаў 
з’явіліся надпісы, якія аднаўлялі 
іх гістарычнасць.

Потым гэтую добрую тра-
дыцыю падхапілі ў Мінску, 
Гродне і іншых гарадах краіны. 
Мясцовыя ўлады сталі звяртаць 
увагу на прапановы грамадскай 
супольнасці і пачалі надаваць 
імёны нацыянальных герояў 
нашай гісторыі новым вуліцам і 
плошчам. Напрыклад, дзякуючы 
прапанове ТБМ у Мінску з’явіліся 
вуліцы Напалеона Орды, Льва 

Сапегі, Янкі Брыля, плошча імя 
Францішка Багушэвіча, на якой 
будуецца станцыя метро з такой 
жа назвай. Вуліцы Гандлёвай вер-
нута ранейшая назва – Зыбіцкая.

У Мінску дзякуючы БСДП 
з’явілася вуліца Аркадзя Смоліча, 
а ў Магілёве – Цішкі Гартнага, 
Аркадзя Смоліча і братоў Гарэцкіх. 

Але гэта толькі ластаўкі. 
Амаль у кожным гарадскім цэн-
тры мы знойдзем вуліцы з назвамі 
Савецкая, Інтэрнацыянальная, 
Леніна, Маркса, Энгельса, 
Камуністычная, Кірава, Свярдлова, 
Камсамольская і гэтак далей.

Аналіз палітычнай і 

эканамічнай сітуацыі сведчыць пра 
тое, што вялікія змены ў нашым 
жыцці непазбежныя. Урад Беларусі 
мусіць правесці адміністрацыйную 
рэформу і стварыць спецыяль-
ную тапанімічную камісію на 
дзяржаўным узроўні, якая будзе 
складацца з розных спецыялістаў, 
звязаных з гістарычнай геаграфіяй: 
гісторыкаў, краязнаўцаў, філолагаў, 
лінгвістаў.

Павінны знікнуць усе назвы, 
звязаныя з бальшавізмам, які пры-
нёс беларускаму народу шмат гора.

Алег ТРуСАЎ,
кандыдат гістарычных навук,

сябра Цк БСдП.

Хочу помочь!
В выпуске «Народной Воли» №16 в рубрике «SOS!» на 

4-й странице я прочитал о ситуации Зинаиды Антоновны 
Танюшкиной, нуждающейся в операции на глазах.

Я хотел бы помочь ей и оплатить операцию на один 
глаз (700 рублей). Хочу уточнить, как мне перечислить 
клинике деньги в счет оплаты операции. Или, может, 
есть возможность использовать другой способ?

Еще я хотел бы знать: где родственники этой жен-
щины? Судя по возрасту, у нее не только дети, но и 
внуки с правнуками должны быть.

Неужели им безразлична такая ситуация, которая 
вынуждает их мать (бабушку) через СМИ обращаться 
за помощью? 

Конечно, для меня эти деньги совсем не лишние, но, 
думаю, если каждый из нас хоть раз в жизни кому-то 
поможет, то и жизнь вокруг станет другой.

Павел ЗАГРИшеВ, давний подписчик газеты.
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МАРШРУТЫ

Уважаемые читатели!
За 25-летнюю историю «Народной Воли» вы прочитали на ее страницах немало мемуаров. 

Но, скажем прямо: большинство их авторов преследовали одну главную цель – 
самовосхваление и публичное уничижение врагов-оппонентов.

В этот раз редакция предлагает вашему вниманию воспоминания совершенно иного 
звучания. Книга Михаила Фарфеля, первого Временного Поверенного в Делах Республики 
Беларусь в Государстве Израиль, бывшего депутата Верховного Совета 12-го созыва, 
отличается тем, что подкупает живым и увлекательным повествованием о жизни не только 
автора, его еврейской семьи, но и всего белорусского народа в непростое переломное время. 
Доброжелательность М.Фарфеля чувствуется во всем – и в отношениях к людям, с которыми 
ему пришлось делить и радости, и огорчения, и в его поступках, и в его гражданской 
позиции. Судьба сложилась так, что блестящей дипломатической карьере в Беларуси бывший 
ее посол предпочел нелегкую долю нового репатрианта в Национальном доме.

Редакция.

ОТ АВТОРА
Я заранее хочу выразить признательность всем 

читателям «Народной Воли», кто ознакомится с 
моей книгой «Открытый перелом». Донести ее 
до Беларуси, в которой я родился, вырос, прошел 
немалый жизненный путь, – моя давняя мечта.

Отдельно шлю благодарность Ивану 
Ивановичу Трусову, Александру Петровичу 
Сосновскому, Ивану Захаровичу Юркину, моим 

однокурсникам по БГУ, коллегам, ученикам, зем-
лякам, депутатам ВС 12-го созыва – живущим 
и безвременно ушедшим, землякам – краснос-
лободцам и жителям Логойщины, друзьям и 
родственникам моим и Наташиным и особенно 
моему отцу Абраму Ильичу, инвалиду Великой 
Отечественной войны, которому в марте этого 
года исполнится 95 лет.

Спасибо всем!
Михаил ФАРФЕЛЬ.

Михаил ФАРФеЛЬОткрытый  перелом
Мой первый университет

«Что бы вы ни делали,
вы делаете мою биографию».

И.Ильф «Записные книжки»

1972 год. Белорусский государственный университет 
имени В.И.Ленина. Весна! Как она созвучна нашему вну-
треннему состоянию! Прозрачный чистый воздух, про-
снувшиеся запахи расцветающей природы! Все девушки 
вдруг удивительно похорошели. Нам 22 года. Впереди 
распределение, начало новой, неизведанной жизни – и 
одновременно подведение итогов непростых, но счастли-
вых студенческих лет. Все перемешано в душе и мыслях. 
Внутреннее волнение, окрашенное радостным ожида-
нием, рождает нетерпеливые вопросы: что же дальше? 
Каким будет новый этап? Смогу ли я освоиться в еще не 
знакомом мне качестве самостоятельного человека?

И все-таки волновался я не очень, потому что был 
переполнен надеждами, весной, ощущением бесконеч-
ности моей жизни. А чего, собственно, волноваться? 
Я молод, здоров, с отличием окончил географический 
факультет университета, балл – 4,92, иду третьим по 
распределению. Кроме того, на меня есть запросы 
из научных учреждений. Об этом на всякий случай 
позаботилась профессор О.Ф.Якушко, под чьим руко-
водством я учился, проходил практику и чье особое 
теплое отношение к себе чувствовал.

Кафедра дала мне направление в аспирантуру. 
Однако, несмотря на все мои баллы, существовал 
вариант, что мне предложат преподавать в одной из 
пятнадцати минских школ. Меня это ничуть не пуга-
ло, так как я вырос в семье учителей и был знаком со 
спецификой этого рода деятельности. Главное – я оста-
нусь в Минске и, несомненно, смогу продолжить учебу. 
А это мне всегда удавалось лучше других: школа – с 
медалью, университет – на более чем пятидесяти экза-
менах я получил только четыре или пять «четверок». Я 
даже помню, что в тех редких случаях, когда я получал 
«четверку», остальные ребята уже не ждали от экзаме-
на ничего хорошего, так как знали, что преподаватель 
не в духе, если у Миши – не «пять».

И все-таки, несмотря на все объективные данные, я 
испытывал внутреннее волнение, некоторое опасение 
за результаты распределения. Это как перед грозой, 
когда в атмосфере ощущается напряжение, передаю-
щееся сначала животным, а затем начинают реагиро-
вать верхушки деревьев, и вот уже гроза с раскатами 
грома и молниями застала тебя врасплох.

Атмосфера, в которой я учился в университете, 
была особенная для меня и «мне подобных». С 1967-го 
по 1972 год вся советская пропаганда была направлена 
на борьбу с Израилем, сионизмом и американским 
империализмом во главе с сионистами.

Позорное поражение в Шестидневной войне в июне 
1967 года «наших арабских друзей» (читай – советского 
оружия), начало эмиграции вызвало каскад антиизра-
ильских и антисионистских резолюций в ООН. Все это 
вместе, как снежная лавина, неслось из средств массо-
вой информации, а также звучало на лекциях лекто-
ров-международников и преподавателей общественных 
дисциплин. Антисемитская истерия в эти годы достигла 
своего апогея. Слова «еврей», «сионизм» и «Израиль» 
стали практически синонимами. На всех углах, со всех 
трибун осуждали, клеймили и разоблачали. И, конечно, 
в авангарде этой «святой борьбы» был первый и главный 
вуз республики – орденоносный, носящий имя «велико-
го Ленина» Белорусский государственный университет с 
его кафедрами научного коммунизма, истории КПСС и 
политэкономии всех видов.

Поскольку в БГУ учились и проходили подготовку 
тысячи иностранных студентов, то здесь было неко-
торое число студентов-евреев на всех факультетах 
– как показатель равенства и братства советских наро-
дов. Никто из нас не избежал антисемитских выхо-
док, а многие просто скрывали свою национальность, 
меняли фамилии и отчества. И все же студенческие 
годы были, как и у всех, радостными и интересными. 
Но на распределении все становилось на свои места. 
«Лучшие идеологические силы» ректората и факульте-
тов – парторги, комсорги и другие активисты во главе 
с самим ректором – составляли костяк комиссий по 
распределению. Цель очевидна: никаких аспирантур 
и других теплых местечек – марш в деревню, где, как 

в известном анекдоте, есть возможность развернуться 
молодому таланту.

И вот долгожданное утро. Столы накрыты крас-
ными скатертями, стоят вазы с весенними цветами. 
Комиссия в полном составе во главе с парторгом на 
своих местах. Мы – уже не студенты, а молодые специа-
листы, многие пришли с родителями и друзьями. Все 
волнуются, переговариваются друг с другом, а мысли 
уже там, по другую сторону дверей, где вот-вот решит-
ся твоя судьба на основании успехов в учебе и вклада в 
общественную деятельность на протяжении пяти лет.

Передо мной две девушки с более высоким ито-
говым средним баллом. Их распределение заняло не 
более двух минут: одна в связи с замужеством полу-
чила свободный диплом, другую оставили работать на 
кафедре при факультете.

– Фарфель, заходите! – услышал я и вошел в аудито-
рию, в которой учился пять лет, которую любил. Здесь 
я так много услышал и узнал! Здесь же я назначал свои 
первые свидания, здесь было мое любимое место, где я 
предпочитал сидеть на лекциях. В этой комнате все было 
знакомо до последней царапины на столе.

Но вот встает парторг и говорит только одно пред-
ложение:

– Тут на вас так много запросов, что вы пока подо-
ждите там, за дверью, а мы обсудим сложившуюся 
ситуацию и вас позовем.

Это было неожиданно, а главное – нетрадиционно. 
Никто из комиссии не смотрел мне в глаза. По телу про-
бежал холодок, все возможные вопросы застыли в горле, 
и я послушно вышел, не понимая, что происходит.

На моих глазах один за другим проходят 78 чело-
век, которые разобрали не только места в Минске, 
но и все остальные в радиусе двухсот километров от 
столицы. И вот семьдесят девятым, когда шел сред-
ний балл 3,3, меня приглашают в зал, который в одно 
мгновение превратился в место оглашения приговора. 
Слово парторгу:

– Мы тут связались с Госпланом, и нам сказали, 
что если мы удовлетворим хотя бы одну заявку на 
Фарфеля, то они порвут нам весь распределительный 
список. Поэтому, – продолжил он, – выбирайте из 
того, что осталось.

Несмотря на то, что я понимал обстановку, моя 
психика не была готова к такому вероломству, ведь в 
комиссии сидели люди, многих из которых я знал. Стало 
понятно: все рушится. И аспирантура, и Минск в одну 
минуту стали далекими и недосягаемыми. Да и кому 
нужны эти пять лет отличной учебы, научной студен-
ческой деятельности? Все, кто плохо учился, получили 
значительно лучшие места своей первой работы. Я хоро-
шо помню ощущение ошеломления и беспомощности, 
которое испытал перед этой машиной, раздавливающей 
в одну минуту любого, кто пытался ей противостоять.

(Продолжение на 6-й стр.)

МЕМУАРЫ

С женой и детьми. 1990 г.

Люксембург стал первой 
страной мира с бесплатным 
общественным транспортом

Поездки в общественном транспорте будут бесплатными как для жителей, 
так и для гостей страны, за исключением пассажиров первого класса 

пригородных поездов.

В Германии 
вакцинация от кори 
теперь обязательна: 
что говорят врачи

С 1 марта в Германии действует 
закон об обязательной вакцинации 
от кори.  В случае отказа от прививки 
грозит денежный штраф.

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!НАМ БЫ ТАК!

На реализацию проекта 
правительство ежегодно будет 
выделять 41 млн евро – это бре-
мя почувствуют на себе налого-
плательщики. Общая стоимость 
обслуживания общественно-
го транспорта в Люксембурге 
составляет более 500 млн евро, 
поэтому правительство счи-

тает, что упущенная выручка 
от продажи билетов является 
относительно небольшой.

Стоимость одного биле-
та составляла 2 евро, днев-
ной проездной вдвое дороже. 
Многие работники получают 
субсидии на ежегодный про-
ездной, поэтому мало кто тра-

тил много средств на транс-
порт в Люксембурге.

Правительство Люксем-
бурга называет несколько 
причин своего решения. Оно 
говорит, что это социальная 
мера, которая в большей сте-
пени коснется налогоплатель-
щиков с высоким доходом.

Потеряли два 
миллиарда евро!
Из-за распространения коронави-

руса страдает туристический сек-
тор ЕС: за январь и февраль государ-
ства-члены зафиксировали в целом на 
два миллиона меньше ночей, которые 
туристы провели в странах, и поте-
рю 1 миллиарда евро ежемесячно.

Об этом заявил в понедельник 
еврокомиссар по вопросам внутрен-
него рынка Тьерри Бретон.

«Китайские туристы уже два 
месяца не приезжают в Европу... и оче-
видно, что это отражается на тури-
стической деятельности», – сказал 
еврокомиссар. Как известно, в связи с 
быстрым распространением COVID-19 
Китай ввел запрет на групповые тури-
стические поездки за границу.

Кстати, сейчас турфирмам не 
позавидуешь. Туристы массово отме-
няют бронирование туров.

ПОДСЧИТАЛИ...

Турция: предупреждение России и Европе
Президент Турции Эрдоган выступил с принципиальным заявлением. Формально оно носило внутренний характер, но 

фактически адресовано Европе и России.

ПОЗИЦИЯ

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

Сегодня в Турции уже нахо-
дится 3,7 млн беженцев, и еще 
4 миллиона человек готовы 
перейти на ее территорию, при-
чем сейчас у границы скопи-
лось около 1,5 миллиона чело-
век. Турция больше не может 
принимать всех, а потому будет 
вынуждена открыть границы с 
Европой.

Посыл предельно очевиден 
– европейцев ставят перед фак-
том: либо они поставят перед 
Путиным вопрос о прекращении 
поддержки Асада (по крайней 
мере в текущем формате), либо 
Эрдоган перестанет выполнять 
все договоренности с Европой и 

откроет границы для всех, кто 
захочет туда уйти.

Угроза крайне серьезная. 
Европа в 2015 году уже столкну-
лась с проблемой одномомент-
ного прибытия на ее территорию 
сверхнормативного количества 
беженцев и с огромным трудом 
справилась с ситуацией. Сейчас 
Турция может сбросить в Европу 
в три-четыре раза большее коли-
чество мигрантов, чем тогда, и 
европейские структуры попросту 
не выдержат. А в условиях начав-
шейся эпидемии катастрофа ста-
нет тотальной.

Логика Эрдогана впол-
не прозрачна, свой ход он сде-

лал. Пока в качестве угрозы он 
выпускает небольшие группы – 
на днях в направлении Европы 
ушло порядка 20 тысяч человек. 
Технически этот поток можно 
довести до 50 тысяч в сутки. И 
тогда Европа просто рухнет.

Требование к Путину, пусть и 
в завуалированной форме, про-
звучало так: уведи своих воен-
ных на базы и не высовывайся. 
По-видимому, это требование 
Эрдоган и выдвинет европейцам, 
чтобы они его поддержали.

При этом дела боевиков идут 
очень даже неплохо. Авиация 
Турции (причем это беспилотная 
авиация) и артиллерия нанесла 

крайне тяжелые потери сирий-
ским военным, вследствие чего 
потенциал Асада резко про-
сел. Боевикам удалось вернуть 
часть территории, потерянную 
несколько ранее на юге Идлиба.

Схлопывание группировки 
Асада во многом определяет-
ся тем, что российская авиация 
почти прекратила поддержку ее 
действий. Без авиации сирийская 
армия мало чем отличается по 
своим возможностям от боеви-
ков, да, собственно, она и являет-
ся уже давно обычной иррегуляр-
ной структурой.

Эль мЮРИд.
«Главред».

Теплая зима лишила виноделов 
Германии урожая для «ледяного вина»
Виноделы Германии из-за теплой зимы впервые не собрали урожай винограда для 

производства дорогого коллекционного вина Eiswein («Айсвайн»).

КЛИМАТ

«Айсвайн» высоко ценит-
ся на международном уров-
не. Важнейшими рынками 
его сбыта являются Япония, 
Китай, Скандинавские страны 
и США. Это дорогое коллекци-
онное вино, для производства 
которого используют послед-
ние из урожая ягоды виногра-
да, замерзшие на лозе, сообща-
ет Deutsche Welle.

2019-й год стал первым, 
когда ни в одном из вино-
дельческих регионов страны 
не было урожая для «ледяно-
го вина», сообщил Немецкий 
институ т вина. Причина 
– мягкая зима. Температура 
воздуха не опускалась до 

необходимых для этого вида 
десертного вина 7 градусов 
мороза.

Из-за теплых зим «ледяное 
вино» может стать еще более 
редким и вырасти в цене.

КЛИМАТЭВРИКА!
из пластиковых 

отходов – 
экологически 

чистое авиатопливо
Настоящая сенсация – 

японская авиакомпания Japan 
Airlіnes реализует проект по 
производству экологически 
чистого топлива для самоле-
тов из пластиковых отходов. 
Представляете, как вздохнет 
природа, если в ближайшее 
время это станет реально-
стью! Сегодня миллионы 
тонн пластмассы являются 
страшнейшим загрязнителем 
окружающей среды.

Использование экологиче-
ски чистого топлива из пла-
стиковых отходов позволит 
резко снизить угрозу экологии, 
в том числе и за счет того, что 
самолеты будут выбрасывать 
в атмосферу гораздо меньше 
углекислого газа.

Канцлер австрии предложил 
отправить полицию к границам ЕС

Австрия готова послать полицейских на границы ЕС, а если это не получится, она будет защищать собственные 
границы от нелегальных мигрантов. Об этом заявил Себастьян Курц.

«Ситуация 2015 года ни в коем случае не должна повториться», – написал он в соцсети Facebook, объявив целью 
«остановить нелегальных мигрантов на внешних границах ЕС».

Между тем европейское 
агентство по охране внешних 
границ Frontex в докладе для 
лидеров ЕС сообщает, что мас-
совый поток людей в направле-
нии Греции будет сложно оста-
новить даже в том случае, если 
турецкие власти будут ему пре-

пятствовать. Согласно докладу, 
ситуация в ближайшие дни будет 
ухудшаться.

Премьер-министр Греции 
Кириакос Мицотакис заявил 
в своем Twitter, что Греция в 
течение ближайшего месяца 
не собирается рассматривать 

новые заявления о предостав-
лении убежища. В воскресе-
нье, чтобы воспрепятствовать 
мигрантам пересечь границу с 
территории Турции, греческие 
полицейские применили против 
них тяжелые водометы и слезо-
точивый газ.

По актуальным данным ООН, 
Турция приняла около 3,6 мил-
лиона беженцев из Сирии. Эти 
цифры выросли за последнее 
время на фоне поддерживаемого 
Россией наступления сирийских 
правительственных войск в про-
винции Идлиб. 

Полеты отменяются
Wizz Air сокращает количество рейсов в Италию из-за коронавируса

«Wizz Air из-за тенденции 
снижения спроса на итальян-
ские маршруты, вызванной 
появлением вируса COVID-19, 
выровняла свой график поле-
тов, результатом чего ста-
ли значительные отмены на 
определенных маршрутах в 
Северную Италию в период с 

11 марта по 2 апреля 2020 года. 
В течение этого периода будет 
сокращено около 60% объема 
всех перевозок в Италию», – 
сообщается на сайте авиаком-
пании.

Изменения коснутся рейсов 
из таких стран, как Албания, 
Австрия, Болгария, Грузия, 
Венгрия, Литва, Латвия, Молдова, 
Черногория, Польша, Румыния, 
Великобритания и Чехия.

Клиенты, которые заброни-
ровали билеты на сайте или в 
мобильном приложении авиа-
компании, получат сообщение 
по электронной почте, в кото-
ром им предложат бесплатное 
перебронирование или полное 
возмещение или возврат перво-
начального тарифа.
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(Продолжение. Начало на 5-й стр.)
Очень робко, еще на что-то надеясь, я попросил место 

возле Минска, чтобы не потерять возможность учиться 
дальше. На что парторг бросил:

– Что ты пузыришься? Все прошли без претензий, а 
ты что, боишься деревни? Так посмотри на меня: я начал 
работать в деревне, а сегодня я – парторг факультета! – с 
пафосом закончил он.

Возникла тяжелая пауза. Я ничего не подписывал, и 
комиссия заволновалась. Послышались голоса, что есть еще 
одно место недалеко от Минска – в Логойском районе. На 
что заведующий кадрами ответил, что он ничего не может 
мне предложить. И тогда представительница Министерства 
просвещения настояла на том, что такое место все же име-
ется в Логойском районе, несмотря на заявление чиновника. 
Напряжение достигло своего пика, я стоял растерянный, 
не зная, что делать, как поступить. Она вышла из-за стола, 
подошла ко мне и тихо произнесла:

– Миша, пожалуйста, подпиши.
Эта дама оказалась единственным человеком, который 

протянул мне руку в тяжелый момент! А еще я подумал о 
брате, который учился на третьем курсе этого же факуль-
тета, и о том, что возможная моя демонстрация может 
помешать и ему. И я подписал.

Такие были времена, как говорил В.Познер в извест-
ной своей передаче на одном из каналов российского 
телевидения.

Получив диплом, направление на работу и первый насто-
ящий жизненный урок, я поехал в свой старенький, но такой 
теплый и родной дом к родителям, которые так меня любили 
и гордились моими успехами в учебе. Они, пережившие 
войну, тяжелое послевоенное время, 1953 год, работавшие 
всю жизнь с утра до ночи, смогли объяснить мне, что с окон-
чанием учебы в университете мои жизненные университеты 
только начинаются. Что еще не раз и не два в моей жизни я 
столкнусь с ситуациями, которые проявят мою способность 
противостоять действительности, одним из факторов кото-
рой является моя национальность.

ЗНаНия – В жиЗНь, 
или Начало трудовой деятельности

«Не тревожься о том, что будет завтра,
поправь то, что было вчера».

Пословица

1.Джинсы или идеология
Получив чувствительный удар на распределении, я 

начал понимать, что даже Логойск может быть не конеч-
ным пунктом моей ссылки, как мне тогда казалось. Ведь 
есть еще и Логойский район, протянувшийся на десятки 
километров среди лесов и без дорог. Многие шутили, что 
в районе существуют леса, откуда до сих пор не вышли все 
партизаны времен Второй мировой войны. На работу, то 
есть в отдел народного образования, нужно было явиться 
15 августа, чтобы взять окончательное направление на 
место трудовой деятельности.

Эта тема обсуждалась дома с родителями. Отец был 
директором школы уже более двадцати пяти лет. В одном 
из наших разговоров он вдруг сказал мне, что начальником 
райпотребсоюза Логойского района работает его бывший 
ученик. Но ехать хлопотать за меня отец не хотел. Он посо-
ветовал мне самому обратиться к этому человеку, и если тот 
еще помнит моего отца, то, возможно, сможет помочь мне 
устроиться на работу в самом Логойске. Поскольку даже 
мысль о возможности работы на периферии района вводила 
меня в депрессивное состояние, я, не раздумывая, помчался 
в этот городок к моему возможному спасителю.

…Жаркий июльский день 1972 года. Я сижу в приемной 
большого начальника, ведающего снабжением всего района, 
и продумываю каждое слово, которое ему скажу, когда буду 
просить его помочь остаться в этом городке. В кабинете 
постоянно говорили, кричали, люди входили и выходили. 
Наконец секретарша (довольно хорошенькая) жестом при-
гласила меня зайти. Я тихонько просунулся в дверь.

Мой возможный спаситель сидел за большим столом 
с телефонной трубкой в руке и громко разговаривал. 
Кивком головы он пригласил меня сесть на стоящий 
рядом стул. Телефон звонил беспрерывно. Все разговоры 
вертелись вокруг одного и того же: Иван Иванович, сапо-
ги сорокового размера для вас есть; а для вас – спальный 
гарнитур; а для вас – дубленка; а для вас – джинсы. Вторая 
часть беседы выглядела примерно так: Петр Петрович, 
сапоги сорокового размера еще не поступили; а для вас 
еще не прибыл спальный гарнитур; а для вас еще нет 
дубленки; а вам придется еще подождать с джинсами.

Вдруг, хлопнув трубкой и прижав ее тяжелой рукой, 
как будто она могла сама прыгнуть к уху, он обратился ко 
мне с вопросом, звучавшим приблизительно так: кто вы и 
что вы хотите? Быстро представившись и изложив свою 
просьбу, я весь превратился в слух, ожидая немедленного 
решения этого, как мне казалось, всесильного начальника. 
В нашем сознании того времени человек, который в состо-
янии был «достать» сапоги, джинсы или дубленку, – мог 
всё. А уж если он мог «достать» весь этот дефицит, вместе 
взятый, – значит, он мог больше, чем всё.

Господин С. вытер вспотевший лоб, слегка напрягся и 
неуверенно пробормотал:

– Этот тип, завроно, – человек очень тяжелый, но я 
ему уже помог с туфлями для сына, а он просил еще кое-
что… – затем, переведя взгляд на меня, он уверенно про-
изнес: – Приезжай, когда надо, я с ним поговорю.

Я встал, чтобы сказать ему спасибо, но в это время 
трубка опять прилипла уже к другому его уху, и я услы-
шал знакомое:

– Сорок шестой размер? Есть! Сорок шестой? Нету. 
Шуба? Есть! Шуба? Нету.

Я пулей вылетел из душного кабинета на улицу. 
Светило солнышко, было так хорошо и легко, что я спро-
сил себя мысленно, еще находясь под впечатлением встре-
чи: «Так есть мой размер или нету?» И сам себе ответил, 
но уже вслух: «Кажется, есть!»

2. Так все-таки туфли или идеология?
Утром 15 августа с двумя небольшими чемоданами я 

шагаю по уже знакомому городку в сторону райиспол-
кома, к заведующему роно товарищу Л. Очередь у его 
кабинета движется быстро. Мои сверстники заходят и 
выскакивают оттуда кто со счастливой улыбкой на лице, 
получив место в одной из двух городских школ, кто разо-
чарованный, и таких большинство. Им придется ехать в 
самые глухие места района. Там будут пробегать их луч-
шие молодые годы – без транспорта, по колено в грязи по 
дороге в школу, иногда без магазина, а иногда и без газа.

Это было время, когда коммунистическая партия изо-
брела понятия «перспективная» и «неперспективная» дерев-
ня. И если ты попал в населенный пункт второй категории, 
то это означало, что декабристы и Ленин со Сталиным в сво-
их ссылках находились в куда более комфортных условиях.

Захожу. В кабинете высокий стройный седой человек с 
большим количеством наградных планок на пиджаке и со 
значком, свидетельствующим об окончании пединститута.

– Расскажи о себе, о семье, – сказал он весьма строго.
Я начал долго рассказывать о том, какой я способный 

молодой человек и как я хочу работать в самом Логойске, 
потому что буду продолжать учебу в аспирантуре в 
Минске, и что мне удобно будет ездить туда из Логойска, 
и что я своим трудом оправдаю и так далее.

И вдруг понимаю, что он меня не слушает, так как 
в голове у него идет тяжелейшая борьба между его иде-
ологическим убеждением евреев не брать совсем или 
отсылать подальше и желанием достать очередную пару 
туфель и джинсов для любимых деток, которые ждут уже 
не первый месяц. Прервав меня лишь поднятием бровей, 
он безапелляционно спросил:

– Вот я тебя приму на работу, а ты возьмешь да и в 
Израиль уедешь? Я слышал, что такие случаи уже были.

Я одурел от «аперкота» в исполнении этого старика, 
но тут же сумел ответить вопросом на вопрос (уже ска-
зывались некоторая закалка и жизненный опыт), глядя 
ему в глаза:

– Израиль? А что это за город в Логойском районе?
Моя дерзость – конечно, в сочетании с туфлями и 

джинсами – произвела впечатление и оказалась сильнее 
его патологического антисемитизма, с которым мне в 
дальнейшем еще пришлось сталкиваться, и не раз.

– Хорошо, будешь работать в райцентре, – отреагиро-
вал он.

«О, боже! – подумал я. – Как хорошо, что в нашей 
коммунистической стране есть его величество дефицит!»

В отделе кадров мне торжественно объявили, что с 
этой минуты я являюсь заведующим учебной частью 
логойской очно-заочной средней школы. Я тут же позво-
нил начальнику райпотребсоюза товарищу С., чтобы 
сообщить ему, что я устроился и хочу его поблагодарить. 
Но он, услышав мой голос, спокойно отреагировал:

– Я уже в курсе дела. Пожалуйста. Не за что.
В этот же день я связался с отцом и рассказал ему о 

произошедших событиях. Отец был вдвойне рад – и за 
меня, и за своего бывшего ученика.

3. Работа в очно-заочной школе.  
На самом деле работа?  

На самом деле в школе?
«Начало, самое печальное начало,
лучше самого радостного конца».

Шолом-алейхем

Целый год «работая» в этом неповторимом учреж-
дении, я ощущал себя врачом-хирургом, волей судьбы 
вынужденным трудиться в морге. За все это время, кроме 
проверок, я не помню случая, чтобы в школе собралось 
учеников больше, чем учителей. Вместо пятнадцати в 
класс приходили два, а то и один ученик, бывало, что и 
вообще никого не было.

Учителя, а это были, как правило, инспектора роно 
и методисты, обсуждали в учительской сплетни, прихо-
дящие из других школ района. Они бывали очень недо-
вольны, когда я или директор, господин Б., обращаясь к 
кому-нибудь из них, сообщали:

– Иван Иванович, сегодня у вас в классе есть два уче-
ника. Идите работать.

Перед проверкой, о которой нам всегда было извест-
но заранее (недаром у нас работали инспектора и мето-
дисты), мы с директором обегали все предприятия и 
учреждения, где трудились числящиеся у нас ученики. 
Встречались с руководителями и умоляли заставить их 
подчиненных посетить школу хотя бы на время проверки. 
Ведь обмануть проверяющих всегда считалось святым 
делом. А СССР был империей лжи не только по отноше-
нию к зарубежью, но в первую очередь по отношению к 
своему народу, который отвечал режиму тем же.

Эти правила игры были приняты обеими сторонами. 
По окончании проверки обычно шли в ресторан или про-
сто организовывали пьянку, делали подарки. Дарили суве-
ниры, спиртное, продукты, одежду. Ресторан или пьянку 
можно было не скрывать, а вот о подарках не говорили и 
не афишировали.

Я часто слышу, что коррупция в России приняла неверо-
ятные размеры, которые угрожают самому существованию 
общества. Господа, успокойтесь! При коммунистах корруп-
ция была всегда. Само государство порождало это явление, 
а оно в свою очередь укрепляло государство. Поэтому и 
теперь, когда вновь появилась почва для ее расцвета, стала 
процветать и Россия. Может быть, это покажется странным 
на первый взгляд, но борьба с этой болезнью может оказать-
ся саморазрушительной для государства.

И все же этот год дал мне много больше, чем первый 
опыт работы. Он наглядно продемонстрировал мне пра-
вила игры, принятые обществом, которые разительно 
отличались от теории, воспетой средствами массовой 
информации и классиками марксизма-ленинизма.

(Продолжение в следующем номере.)

Михаил ФАРФеЛЬОткрытый   перелом
МЕМУАРЫ

КАНФЛІКТ

як беларускі кіроўца дамагаўся 
заробку ад расійскіх працадаўцаў 

Нетыповы грамадзянскі 
працэс адбыўся ў Астравецкім 
раённым судзе. Мясцовы 
жыхар Генрых Матусевіч 
дамагаўся ад расійскай фірмы 
«ТрекЭлектрик», якая працуе на 
будаўніцтве атамнай станцыі, 
запісу ў працоўнай кніжцы 
аб прыняцці і звальненні яго 
з працы, а таксама разліку па 
заработнай плаце. Вынік працэ-
су – таксама нетыповы. 

«Бяры ключы ад 
машыны і працуй...»

На першы погляд, зда-
валася б, будзённая справа, 
калі ўзнікаюць канфліктныя 
сітуацыі паміж наймальнікам і 
работнікам па пытанні нявы-
платы заробку. Але тое, на 
што «здольна» расійская фірма 
«ТрекЭлектрик», у беларускіх 
судах нячаста пабачыш. 

Генрыха Матусевіча па 
рэкамендацыі знаёмага ўзялі на 
працу ў расійскую фірму праца-
ваць кіроўцам аўтобуса: вазіць 
рабочых з Астраўца на атамную 
станцыю. 

«Адразу ўсё было не так, як у 
людзей, – згадвае Генрых. – Мне 
проста далі ключы ад аўтобуса 
і дакументы на яго, а ўзамен 
забралі працоўную кніжку. 
Маўляў, бяры машыну і працуй. 
Я ўсё дапытваўся, каму аддаць 
заяву аб прыёме на працу, але 
тых людзей так і не знайшлі». 

Зразумела, што на працягу 
трох дзён яго ніхто не азнаёміў 
з загадам аб прыёме на працу. 
Ніякага кантракта ці дамовы з 
працадаўцам мужчына таксама 
не падпісваў. Прадстаўнік фірмы 
сказаў, што ім вадзіцель патрэб-
ны прыкладна на паўгода. 

«Я, канешне, запытаўся, 
колькі будуць плаціць, – згад-
вае Матусевіч. – Той, хто даваў 
ключы ад аўтобуса, сказаў, 
што павінен прыехаць галоўны 
інжынер – ён і адкажа больш 
падрабязна, але паабяцаў, што 
40–45 тысяч расійскімі ў месяц 
буду атрымліваць, бо так было 
з папярэднім кіроўцам». 

«Вярні ключы і 
забірай працоўную 

кніжку...» 
Праз месяц працы 

Матусевіч пачаў цікавіцца, калі 
яму выплацяць заробак. На што 
ў адказ чуў: праз дзень-другі. 
Потым пачаліся навагоднія 
святы, і работнікі фірмы сталі 
раз’язджацца на канікулы. 

А Матусевічу проста 
прапанавалі вярнуць ключы ад 
аўтобуса, што той і зрабіў. Нават 
не падзякаваўшы за працу, 
кіроўцу сказалі, што на гэтым 
супрацоўніцтва з ім заканчва-
ецца. А вось працоўную кніжку 
не аддалі. Матусевіч некалькі 
разоў спрабаваў дамагчыся, каб 
яму вярнулі працоўную кніжку 
і разлічыліся, але безвынікова. 

Некалькі разоў мужчына 
звяртаўся са скаргай да пра-
курора раёна. І толькі пасля 
тэлефанаванняў непасрэдна 
да кіраўніка «ТрекЭлектрик»  
прадстаўніка пракуратуры 
кніжку ўсё ж вярнулі. Праўда, 
у ёй адсутнічаў запіс аб пры-
ёме на працу і аб звальненні. 
Што тычыцца заробку – ізноў 
накармілі абяцаннямі. 

«Я калі вазіў рабочых з 
Астраўца на атамную стан-
цыю, то ўвесь час толькі і 

слухаў іх размовы наконт таго, 
што камусьці не заплацілі ці 
недаплацілі, – распавядае 
Матусевіч. – Але так, каб і 
працоўную кніжку не запоўнілі, 
нават і ўявіць сабе не мог». 

«я дырэктар, але 
пацвердзіць гэтага 

не магу...» 
Яшчэ амаль месяц 

Матусевіч хадзіў за расійскімі 
працадаўцамі і прасіў заплаціць 
яму заробак, але дзелавым 
людзям было ўжо не да яго. 
Зразумеўшы сітуацыю, ён падаў 
у суд іск да расійскай фірмы 
«ТрекЭлектрик» з патрабаван-
нем, каб у працоўнай кніжцы 
быў змешчаны запіс аб прыёме і 
звальненні, а таксама праведзе-
ны разлік па заработнай плаце. 

На два першыя пасяджэнні 
суда, са слоў Матусевіча, кіраўнікі 
фірмы так і не з’явіліся. А на трэцім 
Віталь Саламацін, які назваўся 
дырэктарам, не мог пацвердзіць 
свае паўнамоцтвы суду ні звычай-
ным пасведчаннем, ні заверанай 
паперай з пячаткай фірмы. І быў 
вельмі здзіўлены бюракратычнымі 
патрабаваннямі беларускага пра-
васуддзя. 

«Дастаў грошы  
з кішэні  

і разлічыўся...» 
Ужо ў судовым працэ-

се дырэктар без пасведчання 
прапанаваў Матусевічу ада-
зваць свой іск узамен на заро-
бак, выплачаны ў зале суда. 

Мат усевіч спачатку 
завагаўся, паколькі быў шанц 

спагнаць з фірмы яшчэ і за 
вымушаныя прагулы, але потым 
адумаўся, што лепей сініца ў 
руцэ, чым журавель у небе. 

«Я зразумеў: калі б працягваў 
настойваць на выкананні май-
го іску, то не дачакаўся б і 
гэтых грошай, – упэўнена кажа 
мужчына. – А таму сказаў 
суддзі, што здымаю ўсе свае 
патрабаванні, у тым ліку не 
хачу ад іх і запісу ў працоўнай 
кніжцы аб прыёме і звальненні 
з працы». 

Саламацін дастаў грошы 
проста з кішэні і разлічыўся. 
Без ведамасці, распіскі ці яшчэ 
якой-кольвек афіцыйнай папе-
ры. Так проста, як гэта звычай-
на робяць людзі на рынку, калі 
купляюць мяса ці шкарпэткі. 

Заробак, вернуты ў зале суда, 
Матусевіч пералічваў разам з 
суддзёй. Паводле дамоўленасці 
бакоў, дырэктар без дакументаў, 
фірма якога працуе на 
будаўніцтве Беларускай АЭС, 
вярнуў Матусевічу 1500 рублёў 
– гэта ўключна з расходамі на 
судовыя выдаткі. 

«Але і гэта яшчэ былі не 
ўсе грошы, амаль 100 рублёў 
недаплаціў. Спаслаўся на тое, 
што не было дзе размяняць 
расійскую валюту, а беларускіх 
рублёў, маўляў, няма, – згадвае 
Матусевіч. – Але я ўжо махнуў 
рукой». 

У выніку суд вынес 
вызначэнне аб тым, каб 
адклікаць іск беларускага 
кіроўцы да расійскай фірмы 
«ТрекЭлектрик», і патлумачыў 
Генрыху Матусевічу, што 
паўторны зварот па гэтай спра-
ве больш разглядацца не будзе. 

міхал кАРНеВІч.

Ці не лажанецца гурт «VAL»  
на «Еўрабачанні»?

ПРАШУ СЛОВА!

З МЕСЦА ПАДЗЕІ

Я заўсёды з цікавасцю 
гляджу песенны конкурс 
«Еўрабачанне». Заўсёды 
перажываю за прадстаўнікоў 
Беларусі – яны ж прэзентуюць 
краіну. Для мільёнаў людзей 
па ўсім свеце цягам некалькіх 
хвілін Беларусь атаясамліваецца 
з пэўнай песняй. На жаль, амаль 
усе ранейшыя выступленні 
беларускіх артыстаў на 
гэтым папулярным конкурсе 
давалі вобраз нашай краіны 
як у крывым люстэрку, бо 
гучалі па-англійску. І вось 
днямі тэлеканал «Беларусь 1» 
парадаваў навіной – у Ратэрдам 
праз месяц паедзе дуэт «VAL» 
з беларускамоўнай песняй 
«Да відна». Прызнаюся, песня 
мне спадабалася – і музыкай, 
і словамі (аўтар тэкста – 

таленавіты малады паэт Мікіта 
Найдзёнаў). 

Ашчасліўлены рашэннем 
журы «VAL» (Валерыя 
Грыбусёва і Уладзіслаў 
Пашкевіч) пачаў раздаваць 
інтэрв’ю. І тут (у гутарцы на 
«Еўрарадыё») высветлілася, што 
артысты зусім не валодаюць 
беларускай мовай. Размаўляюць 
выключна па-руску, а салістка 
яшчэ з нейкім заўважным 
маскоўскім акцэнтам. Зрэшты, 
яна сама прызналася, што 
марыла з’ехаць выступаць 
у Маскву, дзе, ці бачыце, 
«большая движуха». І дадала, 
што беларусы на «Еўрабачанні» 
«праляталі» раней, бо «не 
чувствовалось органической 
связи между артистом и 
английским языком».

Напрошваецца пытанне: 
ці не так жа штучна будзе 
выглядаць і песня «Да відна» 
ў выкананні спевакоў, якія не 
карыстаюцца беларускай мовай 
у жыцці? Ці не адчуюць тую 
штучнасць і гледачы, якія 
будуць выбіраць пераможцу?

М н е  н е а д н ой ч ы 
даводзілася бачыць, як на 
«Славянскім базары» спевакі 
бралі гледачоў у палон якім-
небудзь беларускамоўным 
шлягерам і, пачуўшы 
дружныя апладысменты, 
гаварылі са сцэны «спасибо». 
І – зала адчувальна халаднела. 
Атрымліваўся той самы эфект 
– не было арганічнай сувязі 
паміж песняй і выканаўцам.

Гэта насамрэч сур’ёзная 
праблема, і ўдзельнікі гурта 

«VAL», як выглядае, яе разумеюць. 
Цяпер яны актыўна працуюць 
над візуальным вобразам сваёй 
цудоўнай песні, але не павінны 
забывацца і на «арганіку». У іх яшчэ 
ёсць цэлы месяц, каб выправіць 
сітуацыю і наўслед за сваімі 
папярэднікамі не лажануцца на 
тым «Еўрабачанні». Пасябраваўшы 
з беларускай мовай, упусціўшы яе 
ў свае маладыя душы, Валерыя 
Грыбусёва і Уладзіслаў Пашкевіч 
павялічаць свае шанцы – 
будуць на ратэрдамскай сцэне 
ўспрымацца арганічна. 

Вось пра што сёння 
неабходна падумаць той 
творчай камандзе, якая 
будзе рыхтаваць «VAL» да 
ўзыходжання на «Еўрабачанне».

Станіслаў НАГОРНЫ.
Мінск.

«Казюкі» – дваццаты раз у 
Гродне. Без Леніна не абысціся

Традыцыйна свята 
рамеснікаў «Казюкі» ў Гродне 
праводзяць гарадскія ўлады 
сумесна з Саюзам палякаў. 

Сувеніры, цацкі, прад-
меты інтэр’еру, дэкор, 
упрыгожванні, аксесуары, 
пачастункі – усё гэта разам з 
іншымі рознымі таварамі мож-
на было набыць у рамеснікаў 
і звычайных гандляроў. 
Апроч гродзенскіх, прыехалі 
рамеснікі з іншых абласцей 
Беларусі, а таксама з Польшчы, 
Літвы і Украіны. 

Сёлета ўпершыню быў 

паказаны старажытны абрад 
«брама поспеху». Паводле 
легенды, нашы продкі, калі 
праходзілі праз адметныя 
вароты, то ім шанцавала 

ў справах і гандлі ўвесь год. 
Праходзілі і зараз праз браму 
не толькі майстры, але і гро-
дзенцы і госці горада.

У гэтым годзе кірмаш упер-
шыню адбываўся на плош-
чы Леніна (раней «Казюкі» 
ладзіліся на пешаходнай 
вуліцы Савецкай альбо плош-
чы Савецкай), і сцэна, на якой 
выступалі музычныя калекты-
вы, апынулася якраз побач з 
помнікам Леніну. Аказалася, 
што нават на «Казюкі» без 
Леніна не абысціся. 

Назва свята «Казюкі» 
паходзіць ад імя Святога 
Казіміра – патрона Вялікага 

Княства Літоўскага і 
заступніка рамеснікаў. 
Святы Казімір быў 
сынам вялікага кня-
зя Літоўскага і караля 
Польскага Казіміра 
Ягелончыка. Апошнія 
гады жыцця ён правёў 
у Гродне, дзе памёр 4 
сакавіка 1484 года, але 
пахаваны быў у Вільні. 
Звычайна «Казюкі» ў 

Гродне і адзначаюць 4 сакавіка, 
але сёлета гэта выпала на будны 
дзень, і было прынята рашэнне 
правесці кірмаш у нядзелю. 

міхал кАРНеВІч.

РЭгІЁН

Электрычнасць і 
цяпло з каналізацыі 

На Гродзеншчыне, у 
Слоніме, адкрылі першы бія-
газавы комплекс. 

Ён дазволіць атрымліваць 
электрычную і цеплавую энер-
гію з парэшткаў, якія ўтвара-
юцца на ачышчальных збу-
даваннях горада. На аб’екце 
ўсталяваны два генератары 
магутнасцю 136 кВт кожны.  

Вытворчасць біягазу скла-
дзе 845,3 тысячы кубічных 
метраў у год. Гадавая выпра-
цоўка электраэнергіі з яго 
дасягне 2010 тысяч кВт·гадзін, 
што складае 70% ад энерга-
спажывання ачышчальных 
збудаванняў водаканала за 
год. Плануецца, што  выпра-
цоўка  цеплаэнергіі ў год 
складзе 1814 Гкал. Значна 
зменшыцца колькасць выкідаў 
парніковых газаў у атмасферу.

Новы праект у Слоніме 
здзейснены дзякуючы 
Еўрапейскаму банку рэкан-
струкцыі і развіцця, а таксама 
Шведскаму агенцтву па супра-
цоўніцтве ў галіне міжнародна-
га развіцця (SIDA). Кошт аб’екта 
склаў 4,2 млн еўра, яго ўзвяла 
літоўская фірма «Аргінта».

Першы падобны біягаза-
вы комплекс быў адкрыты ў 
Беларусі ў Баранавічах, пла-
нуецца, што ў бліжэйшы час 
яшчэ адзін з’явіцца ў Віцебску.

Аляксей мІХАЛЁЎ.



http://www.nv-online.info77 3 сакавіка 2020 ã.

л ю с Т Э р К а

ВСТРЕЧИ

Нина ХРущевА: 

«Переход на фамилию  
Никиты Сергеевича  

стал моим знаком протеста»

Семья Никиты Сергеевича 
была большой, в ней росли пяте-
ро детей от двух браков. Нина 
Львовна – внучка его первого 
сына Леонида. Он погиб на вой-
не, и его дочь Юлию (маму Нины 
Львовны) Никита Сергеевич удо-
черил в трехлетнем возрасте, она 
воспитывалась в их семье как 
шестой ребенок. Поэтому сложи-
лась такая непростая коллизия: 
по документам Нина – внучка 
Н.С.Хрущева, хотя по генеалогии 
– его правнучка. 

Мы попросили Нину Львовну 
подробнее рассказать о своей 
семье, тем более что династия тес-
нейшим образом связана с исто-
рией советского государства.

– Можно спросить: фамилию 
Хрущева вы получили сразу при 
рождении? Или позже, когда вам 
выдавали паспорт?

– Сначала я была на заме-
чательной папиной фамилии – 
Петрова. Мой папа был журнали-
стом-международником.

– а папа не обиделся, ког-
да вы с возрастом поменяли его 
фамилию?

– Он умер, когда мне было 
очень мало лет. А Хрущевой я ста-
ла потому, что Никиты Сергеевича 
в те времена как бы не существо-
вало в официальной советской 
историографии, и переход на его 
фамилию стал моим маленьким 
знаком протеста. Я решила, что 
мне не стыдно. Хотела показать, 
что скрывать нечего. Конечно, 
нечего! Сказала маме – она меня 
поняла. Тем более что после смер-
ти мужа через десять лет она тоже 
перешла на фамилию Хрущева.

– Как вы жили в Москве? 
Материальное благосостояние 
семьи сильно подкреплялось 
дедушкиным наследством?

– Хрущев, как вы помните, 
был генсеком еще до Брежнева, а 
в те времена первые лица не соби-
рали материальные богатства. 
Они были абсолютно советские 
люди – все их имущество при-
надлежало государству. Детей у 
Никиты Сергеевича было пятеро, 
и все семьи жили сами по себе. 
Конечно, Рада, Сергей и так далее 
– они были ближе. А моя мама – 
внучка по рождению, но дочка по 
официальным документам – была 
все же дальше от корня. Хотя 
бабушка, конечно, нам тоже помо-
гала: делилась кремлевским пай-
ком, давала деньги. Небольшие 
(что там с пенсии?), но давала. 
Нина Петровна всегда собирала 
семью, чувствовала ответствен-
ность за клан.

– То есть вы не испытывали 
трудностей?

– Как сказать… Мы, я и моя 
сестра Ксения, жили на мамину 
зарплату в двести рублей. 

– Не шиковали…
– У нас была прекрасная квар-

тира на Кутузовском проспекте, 
полученная, когда еще Никита 
Сергеевич был генсеком. Мы 

пользовались отдельной поликли-
никой, и поэтому по сравнению 
со многими советскими людьми 
наше благосостояние, наверное, 
было немного выше. Но это уже 
чересчур личные вопросы, кото-
рые я совершенно не хочу подни-
мать. Закромов не было, но жало-
ваться не считаю нужным.

– Когда вы получали паспорт 
на имя Хрущевой, в паспортном 
столе была какая-то реакция? 
люди понимали, кому выдают 
паспорт?

– Я ничего особенного не 
запомнила. Вы представляете, в 
каком районе мы жили? Центр 
Москвы, там были прописаны все, 
и Брежневы тоже. Район привиле-
гированный, паспортистки часто 
имели дело с детьми и домочадца-
ми верхушки компартии. 

– а какие реплики в адрес 
своей фамилии вам особенно 
запомнились за всю жизнь? 

– Во-первых, я уже тридцать 
лет живу в Америке, а там, как вы 
понимаете, людям совершенно все 
равно. Но во времена Советского 
Союза, когда я училась в МГУ на 
филфаке, бывало всякое. Историю 
КПСС на первом курсе, помню, 
нам читал профессор Соколов, 
человек воевавший, суровый, 
очень представительный, несмо-
тря на то, что ходил с палкой. Это 
было начало 1980-х годов, и в про-
грамме учебного курса, кстати, 
не было ни Хрущева, ни Сталина 
(ну, последний, может быть, лишь 
штрихами). Но лектор специально 
остановился на фамилии Хрущева 
и практически выносил его вперед 
ногами. 

– И что вы тогда чувствовали?
– Я чувствовала себя клей-

меной: сижу красная, на меня 
все смотрят, а преподаватель 
ведь знает, что я в аудитории… 
Опустив голову, я, как толь-
ко лекция закончилась, побы-
стрее вышла из аудитории. Это 
было очень тяжело, если честно. 
В другой раз преподавательница 
вообще пообещала мне заранее, 
что я никогда не получу у нее 
зачет. Я была в шоке. И вдруг 
она заболела, и мне – представ-
ляете? – прямо домой позвонил 
сам декан: «Беги быстрее, сегодня 
зачет принимает аспирант!» Я со 
всех ног в МГУ. И аспирант зада-
ет мне один-единственный эле-
гантный вопрос про пленум ЦК 
КПСС, на котором в 1964 году 
сняли Никиту Сергеевича. Потом 
говорит: «Вы достаточно намучи-
лись», – и отправляет с зачетом. А 
у мамы был случай, который даже 
стал московским анекдотом. Она 
ехала в машине непристегнутая, 
без ремня, ее остановил милици-
онер. Она подала свои документы: 
«Хрущева Юлия Леонидовна». И 
вдруг он восклицает: «Ой, так вы 
дочка Леонида Ильича?!»

– бедный милиционер, все 
генсеки буквально сплавились у 
него в голове. а вот хочу спро-

сить про вашу родную бабушку 
(невестку Никиты сергеевича) 
– маму вашей мамы юлии. Я 
читала, что она была осуждена 
за шпионаж на пять лет. Ну, за 
настоящий шпионаж в годы вой-
ны расстреливали, а здесь всего 
пять лет…

– Любовь Сизых, жена старше-
го сына Хрущева Леонида, осуж-
дена не за шпионаж, а за связь с 
иностранцами. И у нее действи-
тельно была эта связь – роман с 
французским военным диплома-
том Раймоном Шмитляйном! 

– Во время войны?!
– Дело происходило в 

Куйбышеве в 1942 году… Я об этом 
написала книжку «Пропавший 
Хрущев», и, кстати, на моем 
вечере в Интеллектуальном клу-
бе Светланы Алексиевич ее про-
давали – было очень приятно. 
Бабушка Люба потом скрывала от 
нас, своих внуков, этот роман, но 
однажды через много-много лет 
она мне все-таки призналась – не 
без женской гордости, замечу. А 
в те суровые годы, как только их 
связь раскрылась, француза ото-
звали, бабушку осудили на пять 
лет лагерей, а потом сослали в 
Казахстан на поселение. В это 
же время, в марте 1943 года, в 
воздушном бою погиб ее муж, 
военный летчик Леонид Хрущев. 
Моя трехлетняя мама, по сути, 
стала сиротой, и ее удочерил род-
ной дедушка – Никита Сергеевич 
Хрущев. Так мы дважды породни-
лись с Хрущевыми.

– а откуда пошла волна, что 
леонид Хрущев на самом деле не 
погиб, а сбежал на Запад? 

– Волна поднялась по той 
причине, что Хрущева в России 
не любят – он же разоблачил 
Сталина. А почему он это сделал? 
Так, оказывается, для того, что-
бы скрыть предательство своего 
собственного сына! Такой фейк 

был запущен «Первым каналом» 
в середине 2000-х в одном худо-
жественно-публицистическом 
сериале. Но на самом деле очер-
нение имени Леонида Хрущева 
началось намного раньше, еще 
при Брежневе – генсек ведь соби-
рался реабилитировать Сталина. 
Но тогда восстала интеллигенция, 
историк Рой Медведев собрал 
25 тысяч подписей под письмом 
протеста. Вообще Медведев был 
знаком с нашей семьей, он приво-
зил читать запрещенные книги от 
«Лолиты» до «Ракового корпуса». 
Мама возила их на дачу к Никите 
Сергеевичу. Я помню, как мы при-
ехали к нему забирать «Крутой 
маршрут» и «В круге первом», а 
дедушка выбежал из дома, воскли-
цая: «Я был прав!» Исключенный 
из советской жизни, он все вре-
мя искал подтверждение тому, что 
XX съезд имел значение.

– И публичной реабилитации 
сталина тогда не произошло.

– Режим сдал назад, все-таки 
советское государство старалось 
улавливать основные настроения 
интеллигенции. Тем более что 
Суслова, главного идеолога, оста-
новили еще и компартии Европы: 
их руководители сказали, что про-
сто не выдержат нового витка ста-
линизма. 

– Но метастазы ложной 
информации конкретно о 
леониде Хрущеве тем не менее 
поселились в некоторых голо-
вах…

– Ее умело подспудно то под-
нимали, то опускали лекторы из 
общества «Знание» – была такая 
пропагандистская структура 
в СССР. А во времена Путина 
информация вдруг снова получила 
ход – в одном конкретном филь-
ме на федеральном канале. Мама 
страшно расстроилась, мы с ней 
подали жалобу в Страсбургский 
суд. Но дело до сих пор ничем 

не кончилось. Нам сразу сказали, 
что по сравнению с жалобами на 
нарушение прав человека в России 
наше дело может подождать.

– а как сложилась судьба 
любови сизых? Она со своей 
родной дочерью (вашей мамой) 
все-таки встретилась?

– Через много лет, маме было 
уже 16. Любовь после ареста сна-
чала содержали в заключении в 
Москве, и допрашивал ее, как 
она рассказывала, сам Абакумов. 
Потом послали в лагерь в 
Мордовию. 

– Она делилась с вами ужаса-
ми ссылки?

– Нет. Любовь жила в ска-
зочной стране, она была совер-
шенно невероятный персонаж: и 
Абакумов восхищался ее красотой 
(а правду мы ж не знаем), и даже 
в лагере на лесоповале охранники 
за нее, «такую маленькую», дела-
ли норму. Я таких сказок больше 
никогда ни от кого не слышала 
– а вот у Любы был такой мир. 
Хотя кроме лесоповала ей дове-
лось работать еще и медсестрой в 
туберкулезном бараке. 

– Но Хрущевы приняли ее в 
семью обратно или нет? Это же 
ваша родная бабушка.

– Мы Любу так никогда не 
называли, бабушка у нас была 
только одна: Нина Петровна 
Хрущева. А Никита Сергеевич, 
конечно, видеть ее не хотел, хотя 
она писала ему с просьбой о 
встрече. Но для него она была 
худшим предателем: бросила его 
сына Леню, который был на вой-
не. Семью разбила, «женихалась» 
с французом… Кстати, дипломат 
приезжал потом в СССР где-то 
в 1960-х годах, но с Любой они 
больше не встретились, и ей, 
по-видимому, было очень грустно. 
А с дочерью (моей мамой) Люба 
увиделась первый раз только в 
1957 году. Она написала бабушке 

Нине, которая была очень пра-
вильной женщиной и умела про-
щать чужие ошибки. В общем, за 
спиной у дедушки была органи-
зована встреча. Мама рассказы-
вала: «Представляешь, вдруг на 
меня налетает какая-то женщи-
на и начинает говорить: «Доча! 
Доча!» Я совершенно не пони-
маю, что происходит, – у меня 
ведь уже есть родители!» Ну и 
дальше отношения складывались 
так: Люба жила в Киеве, но раз в 
год на день рождения моей мамы 
приезжала в Москву, жила у нас 
подолгу. Все было цивилизован-
но, но по-настоящему родствен-
ные отношения так и не выросли. 
Хотя Люба их требовала.

– а почему вы уехали из 
советского союза?  

– Я поступила учиться в 
Принстонский университет. 
Поэтому когда меня называют 
эмигрантом, то я поправляю: я 
экспатриант. Я человек, который 
выбрал Америку на жительство. 
Никаких политических причин 
на то не было. Еще не распался 
Советский Союз, но у власти уже 
был Горбачев, который провозгла-
сил: «У нас свободная страна!» А я 
как раз в этот момент развелась 
с мужем. Что делать? Подумала: 
хорошо бы поступить в аспи-
рантуру. В то время я работала 
в одном из департаментов МИД 
– учила иностранцев русскому 
языку. При прежней власти мне 
с моей фамилией это сделать 
никогда не позволили бы, но 
при Горбачеве уже можно было. 
Работать было очень интересно. 
Что говорить, я, выросшая за 
«железным занавесом», смотре-
ла на иностранцев – а были среди 
них голландцы, афганцы, югославы 
и еще десятки других – и думала, 
как потрясающе было бы поездить 
по миру, самой побыть где-нибудь 
иностранкой. Пришло время, и 

я поехала погостить в Америку 
к маминым знакомым. Это было 
в 1990 году. И там родилась идея 
подать документы в университет. 
Я позвонила по телефону в лучшие 
университеты США – Принстон, 
Гарвард, Колумбийский, Йель – и 
через несколько дней отовсюду 
получила документы, которые надо 
было заполнить для поступления. 
С ними и вернулась домой. Кстати, 
поступила во все, кроме Йельского.

– Вы серьезно изучали лите-
ратуру и в Мгу, и в Принстоне, 
написали книгу про Набокова, 
но теперь стали известным 
политологом, часто даете ком-
ментарии на международных 
ТВ-каналах. Как произошло 
такое «перерождение»?

– Да, в Принстоне я даже защи-
щала диссертацию по Диккенсу 
и Гоголю, анализировала англий-
скую и русскую ментальность по 
их произведениям. Кстати, оцени-
ла образование, которое получила 
в МГУ, – оно было невероятно 
высокого уровня. Многое из того, 
что мне нужно было прочесть, 
я уже читала, у меня оказалось 
много свободного времени. И я 
стала писать статьи в газеты еще 
на первых курсах. Тем более уви-
дела, что никто в Америке ниче-
го не понимает про современную 
Россию, а про Ельцина тогда вооб-
ще писали полную ерунду. И когда 
уже выпускалась из Принстона, 
имела в газете «Лос-Анджелес 
Таймс» собственную колонку. 
Потом меня пригласил работать 
младшим научным сотрудником 
Джек Мэтлок, который по возвра-
щении в США из Москвы, где он 
был послом, стал профессором в 
престижном аналитическом цен-
тре Institute for Advanced Study. 
Несмотря на то что весь факуль-
тет политики подал документы 
на эту вакансию, он взял меня: 
сказал, что и так знает, как дума-
ют выпускники политического 
факультета, а как думаю я, ему 
очень интересно узнать. В общем, 
я довольно долгое время зани-
малась политическим анализом, 
позже работала директором по 
коммуникациям в двух аналити-
ческих центрах. Теперь профессор 
в The New School. У меня свой 
курс по пропаганде. 

– Вы не жалеете, что уехали 
из россии?

– А я не уехала навсегда, я езжу 
в Москву каждый месяц. Я, повто-
рю, не эмигрант, просто живу в 
Нью-Йорке, в Ист-Виллидже. 
Очень люблю этот зеленый район. 
И мама его очень любила, хотя 
сам Нью-Йорк ее несколько пугал. 

– Два года назад информа-
гентства сообщали, что Юлия 
Хрущева трагически погибла – 
попала под электричку. Вы теперь 
одни с сестрой?

 – И Ксении уже тоже нет. Я из 
нашей маленькой семьи осталась 
одна.

елена мОЛОчкО.

В Минске второй раз за последние пять месяцев гостьей Интеллектуального клуба лауреата Нобелевской премии Светланы Алексиевич стала 
известный политолог из США Нина Хрущева, правнучка генсека Никиты Сергеевича Хрущева. Он, как известно, был политическим деятелем 

противоречивым, тем не менее навсегда останется в истории как первый реформатор, первый публичный политик, человек, который 
ликвидировал ГУЛАГ, низверг тирана Сталина с пьедестала и вернул из-за колючей проволоки сотни тысяч людей.

Никита Сергеевич Хрущев 
с Юлией Хрущевой и 

правнучками Ниной и 
ксенией.

ПРЭЗЕНТАЦЫЯ

Гадзіннік з адной стрэлкай
Днямі Мінскі гадзіннікавы завод прадставіў новую серыю нестандартных гадзіннікаў-аднастрэлачнікаў і 

адчыніў у новым заводскім корпусе музей. На прэзентацыю гадзіннікаў прыйшоў нават вядомы 
спартсмен Віталь Гуркоў.

Гадзіннік з адной стрэлкай 
сёння з’яўляецца візітнай карт-
кай завода «Луч». Яны ў розным 
дызайне выпускаюцца ў некалькіх 
серыях: для мужчын, жанчын і 
«ўнісекс». 

Арт-дырэктар прадпрыемства 
Іван Краўчэня гаворыць, што 
мадэлі з адной стрэлкай бяруць 
пачатак ад сонечных гадзіннікаў. 
Было некалькі серый, але апошняя 

– самая ўдасканаленая, з гэтымі 
гадзіннікамі нават у ваду можна.

У адрозненне ад папярэдніх 
выпускаў, у версіі «Аднастрэлачнік 
3.0» на цыферблаце лічбамі 
прапісана падказка, як глядзець час 
па адной стрэлцы, якая паказвае 
адразу і хвіліны, і секунды.

Дарэчы, спачатку рынак не 
вельмі добра ўспрыняў гадзіннікі з 
адной стрэлкай. Яны былі не вельмі 

выразныя і ў нечым незразуме-
лыя. Аднак гадоў пяць-сем таму 
аднастрэлачнікі пачалі набіраць 
папулярнаць. Бо сёння, калі час 
можна спраўдзіць і па мабільным 
тэлефоне, гадзіннікі – гэта 
больш стылёвая і іміджавая рэч. 
А ў «Луча» ёсць нават гадзіннік-
аднастрэлачнік у нацыянальным 
стылі, які, між іншым, карыстаецца 
папулярнасцю.

У заводскім музеі сёння працуе 
пастаянная экспазіцыя, звязаная з 
гісторыяй вытворчасці гадзіннікаў 
у Беларусі. Тут прадстаўлены 
больш за 100 мадэляў хранометраў 
розных гадоў, у тым ліку і самыя 
першыя гадзіннікі «Зара», выпу- 
шчаныя на заводзе. Дарэчы, гэтая 
мадэль лічылася самай малень-
кай і вытанчанай з тых, што 
выпускаліся ў СССР. Многія экс-

панаты існуюць у адзіным экзэм-
пляры.

Ёсць настольныя гадзіннікі, 
якія ў свой час актыўна замаўлялі 
беларускія чыноўнікі, будзільнікі 
і нават калекцыя дырэктарскіх 
гадзіннікаў!

Калі раней трапіць у музей 
адзінага гадзіннікавага завода краіны 
можна было толькі падчас група-
вых экскурсій, то зараз гэта мож-
на зрабіць у любы час. На Мінскім 
гадзіннікавым заводзе чакаюць, што 
да музея будзе вялікая цікавасць, і 
спадзяюцца, што ён стане галоўным 
экскурсійным аб’ектам гадзіннікавай 
вытворчасці. Дарэчы, на сайце заво-
да можна замовіць бясплатную 
экскурсію па прадпрыемстве.

Галіна РуТ.
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гОСЦЯ РЭДАКЦЫІ

Ярка-чырвоная дзюба, 
белае з чорным апярэнне, 
доўгія моцныя ногі – хто не 
бачыў, як гэтая птушка гор-
да шпацыруе па мелкаводдзі 
ля ракі ці на полі па нізкай 
траве? А калі ўзлятае, веерам 
расхінае шырокія крылы. 

Як сёння пачуваецца 
знакаміты сімвал Беларусі, 
дакладна ведае кандыдат 
біялагічных навук, загадчы-
ца лабараторыі арніталогіі 
Навукова-практычнага цэнтра 
НАН Беларусі па біярэсурсах 
Ірына Самусенка, якая не адзін 
дзясятак гадоў вядзе назіранне 
за белым буслом.

– Праз зусім ужо непра-
цяглы час мы чакаем нашых 
буслоў дадому. а дзе яны 
праводзяць зіму?

– Бусел – адзін з найбольш 
далёкіх нашых мігрантаў. Гэтая 
птушка можа перасоўвацца 
кожны год на адлегласць да 
10.000 кіламетраў ад родных 
мясцін. У належны час уну-
траны гадзіннік кліча буслоў у 
вырай, але доўга ляцець, маха-
ючы крыламі, яны не могуць, 
таму выкарыстоўваюць 
тэрмічныя патокі паветра і 
лунаюць у іх. З той жа пры-
чыны буслы пазбягаюць 
пераадолення вялікіх водных 
прастор (тэрмікаў над морам 
няма) або горных масіваў. 
Буслы з Беларусі ляцяць праз 
Украіну, Усходнюю Польшчу, 
Балгарыю, Сірыю, Ізраіль, 
Егіпет, потым – у Афрыку. 
Большасць з іх зімуе на гэтым 
кантыненце ва ўсходняй 
частцы зоны Сахелю на 
поўдзень ад пустыні Сахара. 
Там, у саванне, буслы харчу-
юцца саранчой ды іншымі 
насякомымі. Калі корму 
малавата, могуць ляцець 
яшчэ далей, пераадольваючы 

экватар, ажно да Паўднёвай 
Афрыкі.

– Ці даўно адбываецца 
кальцаванне бусла?

– Белы бусел, яго ячшэ 
называюць еўрапейскі белы 
бусел, – адзін з нямногіх 
відаў птушак, міжнародны 
ўлік якога ў розных краінах 
у межах цэлага арэалу пачалі 
праводзіць даволі даўно – у 
30-я гады мінулага стагоддзя. 
Беларусь далучылася да пра-
цэсу з канца 1950-х. За гэты 
час праведзена 8 падлікаў 
буслоў у міжнародным маш-
табе.

Буслы – з піянераў сярод 
птушак, якіх вучоныя пачалі 
кальцаваць. Першае каль-
цаванне бусла ў Беларусі 
адбылося недзе ў сярэдзіне 
мінулага стагоддзя. Тыя 
металічныя кольцы давалі 
навукоўцам шмат інфармацыі, 
але, на жаль, яе можна было 
атрымліваць найхутчэй праз 
птушак, якія загінулі. І толькі 
зараз з развіццём фотатэхнікі 
і ўжываннем дадатковых каля-
ровых пластыкавых метак 
чалавек мае магчымасць, про-
ста назіраючы за птушкай, 
разгледзець, што напісана ў яе 
на кольцы. Кальцуючы бусла 
ў Беларусі, мы пазначаем на 
металёвым кольцы асабісты 
нумар птушкі, краіну, наш 
інстытут. На дадатковым 
пластыкавым – толькі нумар. 
Але спалучэнне колеру, літар 
і лічбаў на такім кольцы дае 
магчымасць даведацца, у якой 
краіне была закальцавана 
птушка і куды трэба дасылаць 
інфармацыю аб назіранні, каб 
атрымаць больш дакладныя 
звесткі аб яе паходжанні.

– Якую інфармацыю 
атрымліваеце праз кальца-
ванне?

– Натуральнай мэтай 
кальцавання ад пачатку было 
высветліць, што робіцца з 
птушкамі, калі яны адлятаюць 
ад нас. Калі раптам мяняюц-
ца шляхі міграцыі, для вучо-
ных гэта падстава задумацца, 
чаму адбыліся такія змены. 

Кальцаванне, такім чынам, 
дадатковы метад навуковага 
даследавання навакольнага 
асяроддзя, збору прагнозаў 
і прапаноў з мэтай папярэ-
джання знікнення пэўных 
відаў птушак.

– Колькі сёння 
налічваецца гэтых птушак у 
беларусі? І якія тэндэнцыі?

– Апошні нацыянальны 
падлік буслоў мы праводзілі 
ў 2014 годзе, які быў вельмі 
спрыяльны для нашых пту-
шак. Колькасць папуляцыі 
тады ацанілі ў 22,5 тыся-
чы пар, што гняздуюцца. 
Але з 2015 года на абедзвюх 
маніторынгавых пляцоўках – 
на поўдні і ў цэнтры Беларусі, 
дзе мы назіраем за бусламі 
штогод, – адбываецца пасту-
повае скарачэнне колькасці 
пар, якія гняздуюцца, і малых, 
што яны вырошчваюць.

Размінка перад баталіяй
У наступным выпуску будзе аб’яўлены чарговы конкурс 

на лепшае рашэнне шашачных кампазіцый. Для размінкі 
перад конкурсам самастойна знайдзіце выйгрыш за белых у 
пазіцыях аўтараў, якія добра вядомы нашым чытачам.

№№1–4 прапануе анатоль баланюк (г.Цепладар Адэскай 
вобл.).

№1 белыя: с1, g1, а3, е3, а5, е7 (6).
Чорныя: f2, d4, с5, d6, h6, g7, f8 (7).
№2 белыя: h4, а5, е5, b6, f6, с7 (6).
Чорныя: f2, h2, с3, d4, с5, g5, а7 (7).
№3 белыя: g1, а3, е3, а5, b6, f6, а7 (7).
Чорныя: f2, h2, с3, b4, d4, h4, с5, е5, d8 (9).
№4 белыя: b4, d4, с5, е5, f6, е7 (6).
Чорныя: b2, а3, h4, g5, h6, а7 (6). 
Наступныя творы належаць выдатнаму майстру гульні і 

кампазіцыі мінчаніну Валерыю свізінскаму.

№5 (гл.дыяграму) белыя: b4, 
b6, с5, е1, g1, h2 (6).

Чорныя: а3, а7, b8, е3, е7, 
g5 (6).

№6 белыя: а7, с1, d2, h2, h4 
(5).

Чорныя: b4, d8, е5, f4, f6, 
h6 (6).

№7 белыя: а1, с3, с5, g1, h6 
(5).

Чорныя: b2, с7, f8, g3, g7 (5).
№8 белыя: b4, d2, е1, е3, е7 (5).
Чорныя: а5, с3, с7, f6, g5 (5).

Міжнародныя кампазіцыі
Аўтараў кампазіцый у міжнародныя шашкі нашы чытачы 

таксама добра ведаюць.
№9 і №10 прапануе генадзь андрэеў.
№9 белыя: 18, 19, 22, 25, 39, 42, 43 (7).
Чорныя: 2, 4, 8, 27, 29, 31, 37 (7)
14, 9, 9, 34, 3(37), 4(41/42), 8, 47/48 х.
№10 белыя: 15, 16, 21, 25, 33, 39, 44, 46, 48, 50 (10).
Чорныя: 3, 18, 19, 22, 23, 30, 34, 37, 38, 42, 43 (11)
10, 40, 34, 4, 41, 37(28), 17, 8, 40, 44 х.
Далей міжнародныя кампазіцыі Івана Наўроцкага з 

Мінска.
№11 (гл. дыяграму). белыя: 

11, 16, 18, 23, 25, 29, 31, 32, 33, 
34, 38, 43, 45 (13).

Чорныя: 6, 9, 10, 13, 14, 17, 
20, 21, 22, 27, 35, 36, 40, 44 (14)

12, 30, 34, 30, 19, 12, 39, 40, 
9, 3, 5 х.

№12 белыя: 12, 14, 16, 24, 25, 
29, 30, 31, 34, 38, 43, 45 (12).

Чорныя: 2, 3, 5, 8, 10, 13, 17, 
21, 22, 27, 28, 36, 40 (13)

39, 23, 39-33, 32, 9, 13, 40, 24, 
1(7), 10, 34 х.

№13 белыя: 17, 18, 21, 23, 27, 29, 33, 34, 36, 41, 42, 45 (12).
Чорныя: 1, 3, 7, 8, 9, 10, 12, 20, 24, 38, 40, 43 (12)
30, 34, 11, 7, 24, 2, 34-30, 8, 27(18), 22, 32 х.
№14 белыя: 6, 11, 12, 13, 17, 18, 22, 25, 28, 42, 45, 47, 49 (13).
Чорныя: 1, 2, 4, 10, 15, 24, 26, 27, 31, 34, 35, 40, 44 (13)
11-7, 37, 31, 20, 7, 9, 1. 30, 34(50а), 44, 34 х. а(30), 40, 34, 34 х.
№15 белыя: 11, 13, 18, 19, 22, 23, 24, 26, 28, 29 (10).
Чорныя: 1, 3, 6, 15, 17, 20, 21, 25, 34, 40, 43 (11)
8, 7, 14, 20, 30, 8, 2, 39 х.

Супаставім рашэнні
«Народная Воля» за 21 студзеня 2020 года.
№1 – c7(с5), f4(b4A), c5(b2), c7, a1x.A(a7), g5(b4), c5(b2), 

c1(a1), b2, c7x.
№2 – g3, d2, d8, g7, g1(e5), ab6(d4), c5, a7, c5x.
«Дуэль з чэмпіёнам».
№8 – 2-16(37A), 26(5B), 31, 46x. B(10), 37, 5 x. A(5), 12, 31, 46 x.
№9 – (на 34 белая шашка замест 32) 44(14А), 37(46B), 47, 

5x. B(42), 47, 47:20:11 x. A(46), 14, 47, 5 x.
№10 – 36(46A), 3, 23, 20x. A(14), 35, 23, 5 x.
№11 – 47(14A), 46, 32, 23(24), 30, 40 x. A(38), 46, 32, 1(24), 

30, 40 x. 
№12 – 41, 21(26A), 35, 21(27B), 5, 6 x. B(17),5, 6 x.A(27), 21, 

35, 21, 5, 6 x.
№13 – 31(46A), 8(13B), 2, 40, 23(46CD), 20, 5 x. C(28),20, 5 x. 

D(41), 20, 46 x. A(14), 8(46E), 23, 40, 27, 5 x. E(13), 2, 23, 40, 5 x.
№14 – 18, 46-41, 43, 10, 14(36-41), 47 x.
Дакладныя адказы даслалі: аляксандра Камінская 

(Вілейка), юрый голікаў (Цвер, Расія), Эдуард Дамброўскі, 
Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), алякс андр 
Шурпін (Клімавічы), уладзімір бандарык (в. Лугавая 
Слабада Мінскага раёна), рыгор Краўцоў (Круглае), 
уладзімір Валчкоў (Маладзечна), леанід Жыхар, Фёдар 
Карпей (Мядзел), Ігар ананіч (Гродна), уладзімір Панько 
(Камянец), сяргей бурко (Орша), анатолій Чумакоў 
(Светлагорск), станіслаў рашэцін (Ашмяны).

У дуэлі перамог сяргей бурко. Па сукупнасці гэтага 
конкурсу і конкурсу памяці М.Грушэўскага прыз таксама 
атрымае Эдуард Дамброўскі.

Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую 
актыўнасць!

Свае лісты дасылайце на адрас:
220030 Мінск, вул. Энгельса, 34а, «Шашкі»
або на электронны адрас рэдакцыі: shulga.checkers@gmail.com.

Віктар шуЛЬГА,
міжнародны майстар спорту 

па шашачнай кампазіцыі.

«Цяпер 
буслы вымушаны жыць блiжэй да чалавека»

Трэба сказаць, што бус-
лы вельмі рэагуюць на зме-
ны навакольнага асяроддзя. 
Калі цягам некалькіх гадоў 
запар на тэрыторыях зімоўкі 
засуха і спёка, шмат птушак 
гіне там, а іх суродзічы вяр-
таюцца на месцы гнездаван-
ня знясіленыя і, як вынік, 
вырошчваюць менш птуша-
нят.

Тое ж самае можна 
казаць і пра ўмовы месцаў 
гнездавання. Зніжэнне 
паказчыкаў колькасці пар і 
сярэдняй колькасці бусля-
нят на гняздо сведчыць, на 
жаль, пра негатыўныя зрухі ў 
папуляцыі беларускіх буслоў. 
Глабальныя змены клімату, 
а таксама ўмяшанне чала-
века ў прыроду ўплываюць 
на буслоў адмоўным чынам 
– праз пагаршэнне кармавой 
базы.

– Якім чынам гэта адбы-
ваецца?

– Буслы харчуюц-
ца жабкамі, мышамі, 
насякомымі. Напрыклад, 
перааралі поле – не стала 
мышэй. Пасля меліярацыі 
той ці іншай тэрыторыі зніклі 
жабкі. Высах вадаём – звяліся 
ў ім жукі. З іншага боку, кор-
му можа быць дастаткова, але 
буслу трэба шпацыраваць 
па невысокай траве, полі, 
сенажаці, вадзе і там вышук-
ваць сваю здабычу. Поймы 
Прыпяці, Нёмана ды іншых 
вялікіх рэк асабліва пры-
вабныя для нашых птушак. 
Але цяпер яны зарастаюць 
хмызамі, кустоўем, знікаюць 
лугі, дзе буслы пачуваліся 
вольна. У высокай траве 
лавіць мышэй ці насякомых 

бусел не будзе, бо не зможа 
здабыць ежы  дастаткова, каб 
пракарміць сябе ды яшчэ і 
двух-чатырох буслянят.

У выніку птушкі выму-
шаны часцей сяліцца побач 
з чалавекам. Але тут іх чака-
юць іншыя пагрозы – тэхна-
генныя.

– Ці здолелі адаптавацца 
да іх буслы?

– Прызвычайваюцца, але 
наступствы такіх змен не 
вельмі радасныя. Развіццё 
аўтамабільнага транспарту 
прыводзіць да таго, што бус-
лы часцей гінуць, збіраючы 
корм паабапал дарог. Але 
самы, бадай, небяспечны для 
іх фактар – лініі электрапера-
дачы. Бусел – вялікая дужая 
птушка, для будаўніцтва 
гнязда яму патрэбна вышы-
ня, каб гняздо добра праве-
трывалася, асвятлялася сон-

цам. Здаўна буслы ўпадабалі 
саламяныя стрэхі хат, 
адзінкавыя ссохлыя дрэвы ў 
вёсках. Але зараз у населеных 
пунктах такія дрэвы высяка-
юцца, а дахі крыюць шыфе-
рам, металачарапіцай.

Вось адзін з тыповых 
выпадкаў, якія я назірала. 
Сям’я буслоў гнездавалася 
на высокім струхлелым дрэ-
ве, якое стаяла на падворку, 
але гаспадар хаты яго высек. 
А трэба сказаць, што буслы 
вельмі прывязаны да мес-
ца, дзе шмат гадоў гадавалі 
малых, ды і птушаняты, 
вырастаючы, найчасцей гняз-
дуюцца блізка ад бацькоўскай 
буслянкі.

Увесну самец і сам-
ка прыляцелі і пабачылі, 
што няма звыклай апоры 
для гнязда. Паспрабавалі 
ўладкавацца на хаце, але 
галінкі не трымаліся на 
шыферным даху. Тады 
птушкі вымушана пабудавалі 
гняздо на слупе ЛЭП побач з 
тым месцам.

І так адбываецца часта. 
У 2004 годзе 25 працэнтаў 
буслоў гнездаваліся на слу-
пах размеркавальных ліній, 
зараз гэтая лічба складае 
каля 50 працэнтаў, а ў нека-
торых рэгіёнах – звыш за 70 
працэнтаў. Як вынік, пташкі 
гінуць ад электратоку, праз 
іх часам здараюцца аварыі, 
і тады энергетыкі скідваюць 
гнёзды ўніз.

– Чым могуць дапамаг-
чы птушкам беларусы? Калі 
гаспадар хоча, каб ля яго 
хаты гнездаваліся буслы...

– Для будаўніцтва гнязда 
можна ўсталяваць спецыяль-

ную платформу на даху дома 
ці на дрэве. Калі раней там 
ужо жылі буслы, такая плат-
форма на 99 працэнтаў бу-
дзе заселена. Мы раім дадат-
кова зрабіць на ёй вянок з 
галінак, папырскаць будучае 
гняздо вапнай. Канструкцыя 
павінна быць трывалай, не 
хістацца. Бывае, што пасля 
навальніцы ў дрэва зламана 
вяршыня, але яно яшчэ зялё-
нае, жывое. На такім дрэве 
таксама могуць пасяліцца 
буслы, але яго трэба дагля-
даць, абразаць новыя галіны.

Такім чынам можна 
адцягнуць бусла ад перася-
лення на слуп ЛЭП.

– Вы шмат працуеце ў 
палявых умовах. а сустрэ-
чы з дзікімі жывёламі 
здараліся?

– Такія сустрэчы адбыва-
юцца ў мяне кожны дзень, і 

не толькі калі працую ў полі. 
Бо дзікія жывёлы жывуць 
побач з намі, нават у гара-
дах. Як навуковец, канешне, 
я больш часта, нават паста-
янна звяртаю на іх увагу – ці 
то звычайная сініца, ці дра-
пежная птушка ў небе або 
нейкі звер. Калі казаць пра 
адметныя выпадкі з буйнымі 
звярамі, можна ўзгадаць, як у 
Чарнобыльскай зоне двойчы 
давялося сустрэцца з ваўкамі, 
у Бярэзінскім запаведніку – з 
мядзведзем.

Аднойчы ў пакінутай 
людзьмі вёсцы ў 
Чарнобыльскай зоне ішла па 
вуліцы, назіраючы ў бінокль 
за гняздом буслоў. І раптам 
чую рохканне… Апускаю 
бінокль – і бачу ў акуляр про-
ста перад сабой агромністую 
морду дзіка! Насамрэч жывё-
лы харчаваліся на адлегласці 
ў дзясятак метраў, але 
спрацаваў эфект бінокля. На 
балоцістых абшарах з выса-
чэзнай травой даводзілася 
яшчэ не раз чуць тое «хрум-
хрум». У такіх выпадках трэ-
ба падаць нейкі знак, пры-
кладам, сказаць гучна: «Дзікі, 
гэта мы!» Звычайна дзікія 
жывёлы тады сыходзяць, бо 
таксама баяцца людзей.

– Ці складана было вам 
самасцвердзіцца ў навуцы? 
Даследаваннямі ў дзікай 
прыродзе ў нас часцей 
займаюцца навукоўцы-
мужчыны.

– Я нарадзілася ў Мінску, 
у сям’і біёлагаў. Абое мае 
бацькі выкладалі біялогію: 
мама – у школе, бацька – у 
Гомельскім педагагічным 
інстытуце, пасля пераез-

ду ў сталіцу – у Мінскім 
педуніверсітэце, працаваў 
у Акадэміі навук. Бацька 
і абудзіў ува мне цікавасць 
да птушак. Браў мяне, 
школьніцу, з сабой у паходы. 
На гумовай лодцы мы плавалі 
па рэках, лічылі чаек і іншых 
птушак. Ва ўніверсітэце маім 
аб’ектам даследавання сталі 
буслы. Ім прысвечаны мая 
дыпломная і кандыдацкая 
працы.

Сапраўды, часцей жан-
чыны ў навуцы займаюцца 
падлікамі, базамі дадзеных ці 
сядзяць за мікраскопам – гэта 
адказная, але для мяне не 
самая любімая праца. Аддаю 
перавагу палявым даследа-
ванням, а не «кабінетнай» 
працы. 

Гутарыла 
Алена ГАРшкОВА.

(«Алеся».)

ЗАКУЛІССЕ

Не жадаеце купіць дом Вікторыі азаранка?
Вядомая тэнісістка прадае сваю нерухомасць у Каліфорніі.

600 тысяч долараў 
для арыны

Беларуская тэнісістка сарвала добры куш.

ВЕДАЙ НАШЫХ!

Вікторыя Азаранка з мая мінулага 
года прадае свой дом на Манхэтэн-
Біч, які набыла пяць гадоў таму за 
7 мільёнаў долараў.

Як паведамляюць амерыканскія СМІ, 

дзесяць месяцаў таму Азаранка 
хацела за нерухомасць 8 мільёнаў, 
але пакупнікоў не знайшлося, і 
зараз цана знізілася да 7,5 мільёна 
«зялёных».

Вядома, што ў доме ёсць пяць 
спальняў, ліфт і некалькі ванных пакояў. 
З акна адкрываецца від на акіян. На 
ніжнім паверсе – зала для трэніровак, 
медыяпакой і бар.

Дарэчы, сёння на турніры ў 
Мантэрэі Вікторыя Азаранка згуляе 
ўпершыню пасля працяглай паўзы. 
Апошні раз яна выступала на турнірах 
у жніўні мінулага года.

Сяргей НІкАНОРАЎ.
Як ужо многім вядома, у 

мінулыя выхадныя арына 
сабаленка выйграла турнір 
катэгорыі «Прэм’ер», які пра-
ходзіў у сталіцы Катара. У фіна-
ле беларуска не пакінула ніякіх 
шанцаў чэшскай тэнісістцы 
Петры Квітавай – 6:3, 6:3.

Дарэчы, не так даўно Арына 
развіталася са сваім расій-
скім трэнерам Дзмітрыем 
Турсунавым, але затым стала з 
ім супрацоўнічаць ізноў.

«Ён выдатны хлопец, – 
заявіла спартсменка пасля 
пераможнага матча. – Такі ж 
вар’ят, як і я. Неяк нядрэнна ў 
нас атрымліваецца працаваць 
разам, і нам яшчэ многія рэчы 
трэба ўдасканальваць. Хачу зада-
ць пытанне трэнеру: не мог бы 
ты часам быць трохі спакайней-
шым, не такім вар’ятам?»

Трэба дадаць, што для 
Арыны Сабаленка гэта шосты 
тытул на турнірах ВТА ў адзіноч-
ным разрадзе, трэці – на спабор-
ніцтвах катэгорыі «Прэм’ер».

Да слова, за перамо-
гу беларуска атрымае крыху 
больш за 600 тысяч долараў 
прызавых.

Алесь СВЯТЛАНІч.

З кім згуляюць?
У Н’ёне прайшла жараб’ёўка 1/8 фіналу 

Лігі Еўропы па футболе.
Такім чынам, у наступным этапе сустрэнуцца: «Істамбул» 

(Турцыя) – «Капенгаген» (Данія), «Алімпіякас» (Грэцыя) – 
«Вулверхэмптан» (Англія), «Рэйнджарс» (Шатландыя) – «Баер» 
(Германія), «Вольфсбург» (Германія) – «Шахцёр» (Украіна), 
«Інтэр» (Італія) – «Хетафе» (Іспанія), «Севілья» (Іспанія) – 
«Рома» (Італія), ЛАСК (Аўстрыя) – «Манчэстар Юнайтэд» 
(Англія), «Базель» (Швейцарыя) – «Айнтрахт» (Германія).

Першыя матчы 1/8 фіналу прызначаны на 12 сакавіка, 
паўторныя – на 19 сакавіка.

Віктар шПАк.

ФУТБОЛ


